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1. Executive summary 
 

Hieronder vindt u het vierde advies van het Vlaams Opvolgpanel Klimaat en Energie dat werd 

geformuleerd naar aanleiding van de voorgestelde actualisatie van het Vlaams Energie en Klimaatplan 

2021-20301. Het panel heeft getracht een uitgebreid en genuanceerd advies te formuleren dat dan ook 

vrij uitgebreid is geworden. De voornaamste elementen kunnen als volgt samengevat worden.  

• Vlaanderen dient nog meer in te zetten op het kwantificeren van de uitstoot in de 

verschillende sectoren maar vooral op een transparante doorrekening van het effect van de 

verschillende maatregelen die de Vlaamse Regering voorstelt. Zonder een dergelijke 

doorrekening is het immers onmogelijk om de effectiviteit en de kost van het beleid in kaart 

te brengen.  

• Vlaanderen heeft nood aan een geïntegreerde benadering van de onvermijdelijke transities 

naar een klimaatneutrale en circulaire economie. Deze transities grijpen in op zowat alle 

aspecten van economie en samenleving, van de arbeidsmarkt over het gebruik van materialen 

tot het landgebruik en ruimtelijke ordening. Het Vlaams beleid moet ze dan ook op deze 

benaderen: er is nood aan een geïntegreerd verhaal dat niet alleen beschrijft wat nodig is. Er 

moet ook duidelijk gemaakt worden wat de nodige investeringen zijn en hoe de nodige 

middelen gemobiliseerd zullen worden. De arbeidsmarkt verdient bijzondere aandacht.  

• In een geïntegreerde aanpak is het belangrijk dat ook de tijdsschaal waarop maatregelen een 

effect zullen hebben wordt meegenomen. Hoewel het essentieel is dat Vlaanderen naar een 

betere ruimtelijke ordening streeft kan niet verwacht worden dat dit streven een grote impact 

zal hebben op de broeikasgasemissies in het komende decennium.  

• De vergroening van het personenvervoer in Vlaanderen is op gang gekomen en zal zich naar 

alle waarschijnlijkheid ook doorzetten. Ook voor lichte vracht zijn de perspectieven goed. De 

vergroening van de zware vracht dient nu voorbereid te worden: zij zal immers grote 

investeringen vergen en een nauwe samenwerking vragen tussen verschillende actoren. 

Hierbij zijn ingrepen op ruimtelijke ordening en het streven naar een modal shift belangrijk 

maar er mag niet uit het oog verloren worden dat ook in de toekomst wegtransport dominant 

zal zijn. Het vergroenen van het wegtransport blijft dus de sleutel tot het succesvol 

klimaatneutraal maken van ons vervoerssysteem.  

• Vlaanderen heeft significante stappen gezet in het verduurzamen van residentiële gebouwen. 

Niet-residentiële gebouwen verdienen meer aandacht want hier wordt, om onduidelijke 

redenen, nauwelijks vooruitgang gemaakt.  

• Voor een efficiënte transitie is het verder essentieel dat er werk gemaakt wordt van een 

verbetering van de EPC-certificering. Zowel de kwaliteit van de achterliggende berekeningen 

als de praktische implementatie kunnen wellicht beter.  

• De klimaat- en circulariteitstransities zullen ingrijpende gevolgen hebben voor de 

arbeidsmarkt in verschillende sectoren maar a fortiori in de bouwsector: het ontwikkelen van 

een goed beleid om voldoende mensen naar de bouwsector toe te leiden is essentieel om de 

 
1https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1683894247/Vlaams_Energie-
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https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1683894247/Vlaams_Energie-_en_Klimaatplan_actualisatie_12_mei_2023_tpletf.pdf
https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1683894247/Vlaams_Energie-_en_Klimaatplan_actualisatie_12_mei_2023_tpletf.pdf


 

doelstellingen te halen. Het opvolgpanel is van mening dat er hier bijkomende inspanningen 

nodig zijn.  

• Er is in de afgelopen jaren geen vooruitgang geboekt in de landbouwsector. Het opvolgpanel 

is van mening dat een substantiële daling van de uitstoot in de landbouwsector enkel kan als 

de emissies gerelateerd aan de veeteelt (enterische emissies en mest) substantieel gaan 

dalen. Het reduceren van de veestapel ligt moeilijk maar het opvolgpanel is van mening dat 

het niet mogelijk zal zijn voor de landbouw om de doelstellingen te halen zonder dat ook deze 

piste in beeld komt. Het opvolgpanel wil er voor waarschuwen dat een aantal 

beleidsvoorstellen, zoals het sterker inzetten op biologische landbouw, de uitstoot eerder 

kunnen vergroten dan verkleinen.  

• De vergroening van het (kleine) gedeelte van de industrie dat niet onder ETS valt evolueert in 

de goede richting. Wel is het van belang om tegelijkertijd met het klimaatneutraal maken van 

de industrie oog te hebben voor het vergroten van de circulariteit van de economie. Circulair 

en klimaatneutraal staan niet tegenover elkaar: anderzijds mogen we niet de illusie 

hooghouden dat een circulaire economie automatisch klimaatneutraal zal zijn.  

• Ook het afvalbeleid evolueert goed: het opvolgpanel wil er wel op wijzen dat de Vlaamse 

Overheid tijdig de carbon capture moet voorbereiden die nodig zal zijn om de doelstellingen 

van 2050 te halen.  

• Het klimaatpanel wil blijven benadrukken dat het erg belangrijk is dat het Vlaamse beleid inzet 

op de maatregelen die er echt toe doen: de maatregelen zonder dewelke een effectieve 

transitie onmogelijk is. In een vorig advies2 werden een aantal van die maatregelen al 

uitgebreid toegelicht en ook benaderend doorgerekend. Het huidige plan kan nog verbeterd 

worden door deze maatregelen meer aandacht te geven en dus een expliciete prioritering aan 

te brengen in het beleid.  

• Tenslotte is het het opvolgpanel van mening dat beprijzing van negatieve externaliteiten (voor 

het klimaat gaat het hier essentieel om de broeikasgasuitstoot) essentieel is om de transities 

te doen slagen. Het panel is er zich van bewust dat een dergelijke beprijzing met de nodige 

omzichtigheid moet ingevoerd worden maar dringt er, gezien het belang ervan, op aan om 

hier snel en grondig werk van te maken, in samenwerking met andere overheden. Een 

dergelijke beprijzing hoeft niet tot meer belastingen te leiden. In veel gevallen is een tax shift 

mogelijk door taksen en heffingen te verschuiven van vervuilende energiedragers zoals gas en 

olie naar elektriciteit of door een koolstoftaks op het vlees van herkauwers te gebruiken om 

klimaatvriendelijke voeding (groenten en fruit) goedkoper te maken.  

 

  

 
2https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1659536295/Opvolgpanel_VEKP_211015_derde_advies_1_y4io5
s.pdf  
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2. Het Vlaams Energie- en Klimaatbeleidsplan (VEKBP) 2023: een 

aantal algemene bedenkingen.  
 

Het is duidelijk dat dat er grote  inspanningen zijn geleverd om een kwalitatief Vlaamse Energie- en 

Klimaatplan af te leveren. Het plan van 2023 is veel systematischer en leesbaarder dan vorige versies 

en wordt ook in belangrijke mate door cijfers ondersteund. Vlaanderen zet hiermee duidelijke stappen 

vooruit en bouwt geleidelijk aan een op data gebaseerd beleid uit.  

Dat is ook belangrijk. We mogen stellen dat de urgentie van de klimaatproblematiek, door de snelle 

opeenvolging van extreme weerssituaties op verschillende plaatsen in de wereld, nog duidelijker is 

geworden. De meeste van die extreme weerssituaties zijn minstens gedeeltelijk te wijten aan de 

klimaatopwarming3. Beleid om de opwarming zo snel als redelijk mogelijk af te remmen en zelfs te 

stoppen is dus essentieel. Dat kan enkel als we voldoende inspanningen doen en die inspanningen 

zodanig alloceren dat we een maximumresultaat bereiken. Dat kan enkel als we voldoende inzicht 

hebben in de problematiek en vervolgens cijfermatig evalueren hoe we met gericht beleid onze 

uitstoot kunnen reduceren.  

Het Vlaams Energie- en Klimaatplan 2023 geeft een systematisch overzicht van de situatie in de 

verschillende sectoren waarin België en Vlaanderen beleidsverantwoordelijkheid dragen 

(energieproductie en zware industrie die onder het Europese ETS systeem vallen komen dus niet aan 

bod). Voor elk van die sectoren is er een duidelijk zicht op de evolutie van de emissies in de afgelopen 

decennia en worden de maatregelen die genomen worden op een overzichtelijke manier 

gepresenteerd. Het plan laat niet enkel toe om zich een beeld te vormen van de ambities van 

Vlaanderen maar ook om het Vlaamse beleid gericht te bevragen. Ook dat laatste is belangrijk: de 

klimaatverandering is één van de grootste uitdagingen waarmee de Vlaamse en globale samenleving 

geconfronteerd wordt.  

Ook moet zeker vermeld worden dat het beleid dat Vlaanderen in de afgelopen jaren heeft ontwikkeld 

duidelijke effecten heeft. De elektrificatie van het personenvervoer is niet meer te stoppen. Het 

energieverbruik van nieuwbouwwoningen is sterk gereduceerd en is geëlektrificeerd. De 

renovatieverplichting heeft een merkbare impact op de woningenmarkt en stimuleert eigenaars om 

slecht presterende woningen aan te pakken. Het beleid maakt dus verschil. Tegelijk is er nog een lange 

weg te gaan en is de tijd die daarvoor beschikbaar is (tot 2030) heel erg beperkt. Ook in de volgende 

regeerperiodes zal dus moeten ingezet worden op de verdere ontwikkeling van voldoende krachtige 

en doelgerichte beleidsmaatregelen.  

Vanzelfsprekend heeft het opvolgpanel een aantal vragen en bedenkingen bij dit plan. Een aantal 

algemene bedenkingen worden in deze sectie geformuleerd. Meer gedetailleerde bedenkingen die 

betrekking hebben op de verschillende sectoren zijn ondergebracht in de daaropvolgende secties.  

 

1. Enkele algemene bedenkingen 

1. De nood aan een doorrekening 
Het nieuwe plan bevat duidelijke cijfers over de evolutie van de ESR (Effort Sharing Regulation) uitstoot 

in Vlaanderen in de afgelopen 25 jaar en dat is positief. Wat echter nog ontbreekt is een doorrekening 

van het effect van de verschillende maatregelen die al genomen zijn en die nog genomen zullen 

 
3 https://www.carbonbrief.org/mapped-how-climate-change-affects-extreme-weather-around-the-world/  
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worden op de CO2 uitstoot. Het panel is van mening dat dit een tekortkoming is die zo snel mogelijk 

dient weggewerkt te worden. Een doorrekening en een evaluatie van die doorrekening is immers 

cruciaal.  

Een eerste reden is dat het, zonder een dergelijke doorrekening, onmogelijk is om de effectiviteit en 

de efficiëntie van maatregelen te evalueren. Het plan benadrukt terecht de zeer grote uitdaging tegen 

2030 en 2050; ‘Vlaanderen streeft de doelstelling na om tegen 2030 zijn broeikasgasemissies in de ESR-

sectoren te reduceren met 40% ten opzichte van een herrekend 2005. Dit is voor Vlaanderen een 

enorme uitdaging. In de periode 2005-2021, een periode van 16 jaar, zijn de ESR emissies in Vlaanderen 

slechts met ca. 13% gedaald ten opzichte van een herrekend 2005 (1.3.1.1, blz.17).’ Figuur 2-3 

suggereert echter dat de ESR-uitstoot tussen 2005 en 2021 is gedaald met 9,9% ipv 13%.  

De discrepantie tussen de reductie in uitstoot die in de afgelopen 15 jaar werd gerealiseerd en wat er 

dient te gebeuren voor 2030 is bijzonder groot.  De beoogde reductie met 40% is volgens de gebruikte 

WAM4-prognoses toch haalbaar. Met de gekozen formulering suggereert het plan dat een 

optimalisatietool gebruikt werd om de meest efficiënte reductiemaatregelen te combineren in functie 

van de 40%-reductiedoelstelling. Of dit werkelijk het geval is, valt echter niet op te maken uit het 

rapport. Indien wel, kunnen we dan veronderstellen dat kostenefficiëntie - of een gelijke marginale 

reductiekost per technologie - het criterium was om de totale reductie-inspanning te verdelen over de 

verschillende sectoren? Indien de opmakers van het rapport de emissiereductie per vermelde 

maatregel effectief kunnen modelleren, kan het zeer omvangrijke rapport in principe veel 

transparanter gemaakt worden door per sector het overzicht te beperken tot de maatregelen met de 

grootste impact. Voor deze maatregelen zou het rapport meer informatie moeten bevatten over 

detailmaatregelen gekoppeld aan mechanismen en processen die kunnen zorgen voor de beoogde 

emissiereductie. Deze informatie ontbreekt momenteel waardoor de prognoses zeer conditioneel 

blijven. In het licht van de klimaaturgentie moet de fase van conditionele prognoses snel ingewisseld 

worden voor een fase met minder maar vooral sterk uitgewerkte maatregelen die inspelen op 

relevante mechanismen en processen. 

Een tweede reden is dat een doorrekening essentieel is om het debat met de samenleving aan te gaan. 

De klimaattransitie is een enorme uitdaging die elke burger raakt. Het hoeft dan ook geen 

verwondering te wekken dat er veel misverstanden ontstaan over hoe het verder moet met de 

transitie. Onderzoek toont aan dat burgers de effectiviteit en de kost van maatregelen lang niet altijd 

correct inschatten. Het is bijzonder moeilijk voor beleidsmakers om met de samenleving in dialoog te 

gaan over het al dan niet nuttig zijn van bepaalde maatregelen als ook zij niet beschikken over de 

nodige informatie m.b.t. kosten en opbrengsten van specifieke maatregelen. Het panel is er zich van 

bewust dat niet alle effecten eenvoudig gekwantificeerd kunnen worden. Maar het lijkt ons wel 

mogelijk om, met betrekking tot een aantal belangrijke vragen, tot een beter antwoord te komen als 

er cijfers beschikbaar zijn.  

We dringen als panel dan ook aan op een grondige doorrekening van de kosten en effecten van alle 

maatregelen die in het plan worden voorgesteld: enkel op die manier kan het beleid gefundeerd 

bijgestuurd worden en enkel op die manier vermijden kunnen we de Vlaamse burger voldoende 

informeren en bij besluitvorming en uitvoer betrekken. Die doorrekening mag niet beperkt blijven tot 

het inschatten van de effecten op de broeikasgasuitstoot: ook andere effecten, zoals verkeersdensiteit, 

pollutie door andere stoffen, lawaaihinder en de effecten van fijn stof op de volksgezondheid moeten 

meegenomen worden.  

 
4 WAM staat voor With Additional Measures 



 

2. De monitoring moet verder verfijnd worden 

Het VEKBP bevat stevig cijfermateriaal m.b.t. de broeikasgasemissies in Vlaanderen. In een aantal 

gevallen is er echter nog verdere verfijning nodig om meer precies na te gaan hoe bepaalde 

componenten in de totale uitstoot evolueren en waarom dat het geval is. Dat laatste is erg belangrijk 

omdat met die informatie beleid kan bijgestuurd worden. We stellen bijvoorbeeld, enigszins 

verrassend, vast dat de uitstoot van niet-residentiële gebouwen in Vlaanderen blijft toenemen terwijl 

die van woongebouwen daalt. Die vaststelling suggereert dat er een specifiek beleid nodig is  

3. ‘Elektrificatie van alles’ 

Het Europese klimaatbeleid zet in alle sectoren in op maximale elektrificatie. Dat is ook nodig: 

elektrische technologie is immers in veruit de meeste gevallen de goedkoopste en efficiëntste manier 

om de uitstoot van broeikasgassen te verminderen. Elektriciteit kan immers ‘groen’ (=zonder grote 

CO2 uitstoot) geproduceerd worden en vervolgens worden verdeeld zonder noemenswaardige 

bijkomende uitstoot. Eenduidig inzetten op elektrificatie is daarom in vele gevallen de beste oplossing, 

of het nu om transport, verwarming dan wel de warmtevraag van de industrie gaat. We geven meer 

details in de verschillende secties van dit rapport.  

Het feit dat elektrificatie rationeel de beste oplossing is betekent niet dat elektrificatie vanzelfsprekend 

is. Vooreerst is er dikwijls een belangrijke investeringskost meer gemoeid die we later behandelen. 

Maar we moeten ons ook bewust zijn van mogelijke onbedoelde effecten. De CO2-emissies binnen de 

nationale ESR-sectoren worden ingeruild voor emissies binnen EU ETS. Investeringen in 

warmtepompen en elektrische wagens en vrachtwagens worden impliciet verplicht. Deze impliciete 

verplichting kan een impact hebben op de huidige decarbonisatiedynamiek in belangrijke sectoren. De 

CO2-uitstoot van de residentiële building stock is vooral gedaald door het vervangen van stookolie door 

aardgas. Dit is een eenvoudige vervanging. 36% van de gezinnen gebruikt nog steeds stookolie. Deze 

installaties vinden we vooral in oude en energieverslindende woningen. Het vervangen van deze 

stookolie-installaties door een warmtepomp is een veel complexer project dan wat? omdat rationele 

eigenaars tegelijkertijd de energieprestaties van de woning moeten opwaarderen. Onbewust kan de 

overheid hierdoor een incentive creëren om oude stookolie-installaties zo lang mogelijk in gebruik te 

houden. 

Als Europa collectief elektrificeert, stijgt de vraag naar elektriciteit snel (+54% tegen 2035 in BE volgens 

Elia) terwijl de toename van de weersafhankelijke productie en vooral van het netwerk trager 

evolueert. De investeringen in netcapaciteit moeten derhalve snel toenemen – zie de discussie over 

het ‘volle’ net in NL- en worden doorgerekend in de finale factuur. Een andere kwestie betreft de CO2-

intensiteit per kWh en de verwachte prijs van CO2-emissierechten bij een snel dalende cap. Ook de 

prijs van CO2-emissierechten wordt direct doorgerekend in de groothandelsprijzen. Dit kan belangrijke 

effecten hebben op de prijs van elektriciteit: het spreekt vanzelf dat een grote prijsonzekerheid 

elektrificatie in de weg kan staan.  

Om dergelijke ongewenste neveneffecten te vermijden zijn een aantal zaken essentieel. Er moet eerst 

en vooral voldoende geïnvesteerd worden om ervoor te zorgen dat de productie en distributie van 

groene elektriciteit de vraag kan volgen. Vanzelfsprekend is elektriciteitsproductie ten dele een 

federale materie. Maar Vlaanderen kan en mag zich hier niet aan de gezamenlijke 

verantwoordelijkheid onttrekken:  een productieve samenwerking tussen de gewesten en het federale 

niveau lijkt ons noodzakelijk om de nodige planning te maken en het nodige wetgevende werk te doen 

om deze planning te implementeren. De wijze waarop de bevoegdheden georganiseerd zijn maakt dit 

noodzakelijk.  



 

Een samenwerking tussen federaal en gewestelijk niveau is ook noodzakelijk om een ander belangrijk 

probleem op te lossen, met name de juiste beprijzing van verschillende energiedragers. Op dit ogenblik 

is het nog steeds zo dat elektrictiteit veel zwaarder belast wordt dan fossiele brandstoffen die voor 

verwarming of industriële toepassingen gebruikt worden. Wil men het voor de consument 

aantrekkelijk maken om zijn/haar energieconsumptie te elektrificeren dan moeten we hier 

verandering in brengen. Ook in dit domein zijn de bevoegdheden in België zodanig opgesplitst dat een 

nauwe coördinatie tussen het Vlaamse en federale niveau ons onvermijdelijk lijkt.  

We willen hier nogmaals herhalen dat een correcte belasting (in verschillende vormen) van de 

verschillende energiedragers een basisvoorwaarde is voor een snelle en efficiënte elektrificatie. Het 

basisprobleem blijft hier dat elektriciteit per energie-éénheid veel zwaarder belast wordt dan fossiele 

brandstoffen die gebruikt worden voor verwarming en in de industrie.  In België wordt elektriciteit met 

300% overbelast (rekening houdend met de kost van externaliteiten) en worden fossiele brandstoffen 

voor verwarming maar ook het verbranden van biomassa vrijwel niet belast5. Het is overduidelijk dat 

deze tariefstructuren de broodnodige klimaattransitie afremt, zeker in de gebouwensector maar ook 

in andere sectoren die energie-intensief zijn. Het klimaatpanel is van mening dat Vlaanderen én België 

hier samen zo snel mogelijk een substantiële inhaalbeweging moeten doen om tot een faire belasting 

op de verschillende energiedragers te komen. Dat kan op een vrijwel budgetneutrale manier voor de 

overheden én de gezinnen6.  Het klimaatpanel is er zich van bewust dat dit overleg tussen de gewesten 

en de federale regering vraagt (wat een bijkomende complexiteit is maar tot de opdrachten van de 

bestuurders behoort in een federale staat). Ook is het zo dat te grote schokken vermeden dienen te 

worden: men kan inderdaad niet verwachten dat grote, industriële verbruikers van gas op één dag 

overschakelen naar elektriciteit.  Maar anderzijds is dit een maatregel die géén grote financiële 

inspanningen vraagt én op een sociaal rechtvaardige manier kan uitgerold worden. Er zijn reeds enkele 

beslissingen genomen die kleine verschuivingen impliceren maar er is meer nodig. We hebben een 

planmatige aanpak nodig die de prijsverhoudingen van fossiele brandstoffen en elektriciteit op relatief 

korte termijn op een gecoördineerde manier tot de correcte proporties brengt. We weten dat dat kan: 

er zijn in de Europese Unie immers verschillende performante economieën waar de verhouding tussen 

taksen en heffingen op fossiele brandstoffen en elektriciteit veel gezonder is (Figuur 1). We weten ook 

dat het werkt: Zweden zag de adoptie van warmtepompen sterk stijgen vanaf het ogenblik dat een 

CO2 belasting op huisbrandstoffen werd doorgevoerd (Figuur 2).  

 

 
5 https://www.sciencedirect.com/science/article/abs/pii/S0301421522005869  
6 https://www.sciencedirect.com/science/article/abs/pii/S0301421522005869  
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Figuur 1 Belastingen en heffingen op gas (voor verwarming) en elektrictiteit in verschillende Europese landen (Rosenow et al, 
2023) 

 

 

Figuur 2 Evolutie van de adaoptie van een CO2 heffing op huisverwarming, de adoptie van warmtepompen en de emissies van 
residentiële gebouwen (Agora, 2020)7 

 
7https://www.agora-energiewende.de/veroeffentlichungen/ein-gebaeudekonsens-fuer-
klimaneutralitaet/?tx_agorathemen_themenliste%5Babbildung%5D=4917&tx_agorathemen_themenliste%5Bd
ateityp%5D=pdf&cHash=d1d13400afef23be9b9b814f8ca7b846  

https://www.agora-energiewende.de/veroeffentlichungen/ein-gebaeudekonsens-fuer-klimaneutralitaet/?tx_agorathemen_themenliste%5Babbildung%5D=4917&tx_agorathemen_themenliste%5Bdateityp%5D=pdf&cHash=d1d13400afef23be9b9b814f8ca7b846
https://www.agora-energiewende.de/veroeffentlichungen/ein-gebaeudekonsens-fuer-klimaneutralitaet/?tx_agorathemen_themenliste%5Babbildung%5D=4917&tx_agorathemen_themenliste%5Bdateityp%5D=pdf&cHash=d1d13400afef23be9b9b814f8ca7b846
https://www.agora-energiewende.de/veroeffentlichungen/ein-gebaeudekonsens-fuer-klimaneutralitaet/?tx_agorathemen_themenliste%5Babbildung%5D=4917&tx_agorathemen_themenliste%5Bdateityp%5D=pdf&cHash=d1d13400afef23be9b9b814f8ca7b846


 

 

4. Er is nood aan grote investeringen 

Het voorgelegde plan lijst zeer ambitieuze doelstellingen op die gepaard gaan met een zeer grote 

investeringsbehoefte. De paragraaf over de inschatting van de totale investeringen (8.1.1) vermeldt 

echter alleen een investeringsbehoefte van € 200 miljard om de building stock tegen 2050 ingrijpend 

te renoveren. De vermelde € 200 miljard voor de renovatie van de private building stock is wellicht een 

onderschatting van de werkelijke investeringsbehoefte. In de afgelopen twee jaar steeg de factuur van 

renovatiewerken immers met 15 tot 20%. Voorts zijn energetische renovaties in 90% van de gevallen 

het nevenproduct van een functionele of comfortverbeterende renovatie. Om € 200 miljard te 

investeren in een lager energieverbruik moeten eigenaars dus substantieel meer (€ 300 miljard ?) 

kunnen financieren. Dat is, zeker gezien de stijgende rentes, geen vanzelfsprekendheid. Tegen 2050 

moeten ook alle scholen, ziekenhuizen, woonzorgcentra, administratieve gebouwen, jeugdlokalen, 

culturele centra etc klimaatneutraal zijn.. Zo vermeldt het klimaatplan al het engagement van de 

zorgsector om op jaarbasis 2,09% energie te besparen. Voor de onderwijssector wordt in het plan 

verwezen naar de drie DBFM8-programma's die samen goed zijn voor een geschat investeringsvolume 

van 2,5 miljard euro en een 340-tal scholenbouwprojecten (nieuwbouw en renovatie). 

Voor de industrie is er geen inschatting van de totale investeringskost gemaakt maar het rapport 

streeft expliciet naar ‘grondige emissiereductie met behoud van industriële activiteit’. Ook de grote 

investeringen in hernieuwbare productiecapaciteit van elektriciteit en het elektriciteitsnet worden 

vermeld maar niet gekwantificeerd. Wat is de totale investeringskost om het complete 

energielandschap tegen 2050 te transformeren? Het plan gaat hier niet op in maar andere studies 

suggereren dat de kost hoe dan ook  aanzienlijk is: Energyville schat in een recente studie in dat de 

kost voor België 2-4% van het BBP bedraagt9.  

Een uitvoerbaar klimaatplan vereist een duidelijk investeringstraject waarbij de juiste hefbomen tijdig 

ingezet worden om voldoende (privé)kapitaal te mobiliseren. Het huidige rapport suggereert dat de 

overheid momenteel nog geen compleet beeld heeft van de totale investeringsbehoefte en dus ook 

niet van de financierbaarheid?. Deze lacune moet op korte termijn aangepakt worden om te 

vermijden dat een moeilijk uit te lokken investeringsgolf pakweg tussen 2030 en 2035 stilvalt omwille 

van financieringsproblemen. 

5. Circulariteit 

Zeer positief in het rapport in de nodige aandacht voor circulaire concepten en de herkomst van onze 

materialen en embedded emissions. Circulariteit is een essentiële component van de Green Deal maar 

moet nog steeds met concrete doelstellingen afgedwongen worden. 

We mogen er absoluut niet van uitgaan dat een circulaire economie die hetzelfde welvaartsniveau wil 

bieden aan de Vlamingen dit zal kunnen doen met minder energie, integendeel. Circulariteit is 

essentieel om de materialenstromen te beperken. Dat is niet enkel vanuit milieukundig maar ook 

vanuit politiek standpunt: noodzakelijk willen we onze afhankelijkheid van buitenlandse grondstoffen 

beperken. Maar het hergebruik van materialen vergt niet enkel het ontwikkelen van nieuwe 

technologie: het zal meer dan waarschijnlijk ook gepaard gaan met een groter energieverbruik omdat 

het scheiden van componenten en het opzuiveren en voorbehandelen van materialen nu eenmaal 

onmogelijk is zonder dat hiervoor aanzienlijke hoeveelheden energie verbruikt worden. Dat hoeft op 

 
8 DBFM staat voor Design, Build, Finance and Maintain  
9 https://perspective2050.energyville.be/  
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zich geen probleem te zijn als de gebruikte energie zonder veel uitstoot geproduceerd wordt. Maar 

het is essentieel dat we ons realiseren dat we ook in de toekomst grote hoeveelheden groene energie 

gaan nodig hebben en dat we deze energievraag niet significant zullen reduceren door maximaal in te 

zetten op circulariteit. We staan voor de enorme uitdaging om de uitbouw van een circulaire economie 

te combineren met een fundamentele energietransitie: beide dienen gelijktijdig te gebeuren en haken 

sterk op elkaar in. Het beleid dient dus met beide ambities rekening te houden.  

6. De tijdsschaal van de transitie: een pleidooi voor een geïntegreerde aanpak 

De klimaattransitie gaat nog decennia in beslag nemen. Maar niet alle onderdelen van die transitie 

evolueren met dezelfde snelheid. Recente cijfers tonen duidelijk aan dat de elektrificatie van het 

personenvervoer en van ons woningenpark in een stroomversnelling terecht zijn gekomen. Het aantal 

geplaatste warmtepompen in ons land is in 2022 maar liefst verdubbeld10. Het aantal elektrische 

wagens is in 2023 met ca. 94% toegenomen (van ca. 72000 naar ca. 139000, dus ook bijna 

verdubbeld)11. Het gaat hierbij niet meer over écht kleine aantallen: het aantal geplaatste 

warmtepompen wordt voor 2022 op ca. 30000 geschat terwijl er in 2023 bijna ca. 70000 volledig 

elektrische personenauto’s bijkwamen. Het is duidelijk dat in deze domeinen een versnelling is ingezet. 

We moeten er van durven uitgaan dat de transitie naar elektrisch rijden en elektrisch verwarmen ook 

in de volgende jaren nog zal versnellen. Dat biedt enerzijds kansen om de CO2 uitstoot van woningen 

en personenwagens nog sneller te verminderen maar stelt ook problemen: de elektriciteitsvraag zal 

daardoor nog sneller toenemen en het is cruciaal dat investeringen in productie en verdeling van 

groene elektriciteit voldoende zijn om deze snelle groei op te vangen. Het is dus niet voldoende om 

enkel de doelstellingen m.b.t. het aantal warmtepompen en elektrische wagens te verhogen: de 

bijhorende investeringen in infrastructuur dienen ook gepland en gestimuleerd te worden.  

Tegelijk hebben deze versnellende verschuivingen een belangrijke impact op de arbeidsvraag. Het is 

duidelijk dat de vraag naar de juiste werkkrachten in de verschillende sectoren zal toenemen waarbij 

de bouwsector zonder enige twijfel één van de grootste problemen is. Het is belangrijk dat 

beleidsvoerders grondig nadenken over de wijze waarop men denkt deze veranderingen in 

arbeidsvraag op te vangen. Tegelijk is het zo dat beleid, tot op zekere hoogte, deze vraag kan sturen: 

het overschakelen op modulaire en/of prefabtechnologie voor nieuwbouw kan mogelijks de vraag naar 

arbeidskrachten in de sector enigszins temperen en er tegelijk voor zorgen dat de kosten voor 

nieuwbouw beheersbaar blijven. Renovatie zal daarentegen steeds veel arbeidskrachten vergen.  

In andere domeinen is er nog veel minder gebeurd : zwaar vrachtvervoer is bijvoorbeeld nog nauwelijks 

vergroend en hetzelfde kan gesteld worden m.b.t. de warmtevraag in landbouw en industrie. Hoewel 

er nog enige discussie is over de rol die andere oplossingen hier mogelijk zullen spelen is het nu al 

duidelijk dat ook zwaar vrachtvervoer uiteindelijk geëlektrificeerd dient te worden: dat zal zeer 

belangrijke en doordachte investeringen vergen waar nu al over dient nagedacht te worden ondanks 

het feit dat het netto-effect van de elektrificatie van zwaar vrachttransport in 2030 minimaal zal zijn.  

In het VEKBP wordt sterk ingezet op ruimtelijke ordening. Het is volkomen terecht dat hier aandacht 

naartoe gaat maar het is irrealistisch om van maatregelen op dit domein grote effecten te verwachten 

op een tijdsschaal van minder dan een decennium. Maatregelen in dit domein zullen, met andere 

woorden, nauwelijks een impact hebben op de broeikasgasemissies in Vlaanderen in 2030.  

Vlaanderen (en bij uitbreiding de hele wereld) worden geconfronteerd met een transitie die 

plaatsvindt op verschillende tijdsschalen, met verschillende snelheden. De transitie impacteert niet 

 
10 https://www.attb.be/nl/nieuws-attb/enorme-toename-van-aantal-warmtepompen-in-2022/  
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enkel onze productie en consumptie van energie en voedsel: deze domeinen zijn namelijk zo belangrijk 

dat de evoluties in tal van andere domeinen ook geïmpacteerd worden en een invloed hebben op de 

klimaattransitie. Bovendien zijn er tal van onzekerheden op vlak van marktontwikkeling, de vraag naar 

arbeidskrachten en de ontwikkeling van onze samenleving in het algemeen. Enkel een gedegen, 

onderbouwd en geïntegreerd Vlaams beleid dat al deze evoluties aan boord neemt en voortdurend 

met de beste cijfers onderbouwd wordt kan een antwoord bieden op deze enorme uitdagingen.  



 

Transport 

1. Algemene bemerking  

De doelstellingen en maatregelen in het Klimaatplan hebben enerzijds betrekking op transport in de 

enge zin, anderzijds op indirect inwerkende domeinen (ruimte, fiscaliteit), wat ook wenselijk is. Het 

gaat het om heel lange waslijst maatregelen, vaak algemeen geformuleerd, waarvan de individuele 

impact moeilijk te achterhalen is. De link met de doelstellingen is vaak ook niet evident: daar waar de 

doelstellingen vaak heel ambitieus zijn, zeker gegeven de trends die zich de afgelopen decennia 

voordeden, lijken de maatregelen vaak heel detaillistisch. Maatregelen zijn vaak ook geformuleerd als 

doelstellingen, waarbij niet duidelijk is wat er dan effectief zal gebeuren om het doel te bereiken. Het 

is voor het beleid belangrijk deze dubbelzinnigheden weg te werken en het onderscheid tussen 

maatregelen (wat doen we ?) en doelstellingen (wat willen we daarmee bereiken?) te verhelderen.  

2. Huidige situatie en trends 
Het is positief dat in dit hoofdstuk duidelijk de beginpunten en trends tot en met 2021 worden vermeld.  

Het hoofdstuk focust echter erg op personenverkeer, terwijl goederenverkeer (vrachtwagens) de 

olifant in de kamer is. Schattingen geven aan dat voor de elektrificatie van zwaar vrachtverkeer 

ongeveer 30 TWh elektriciteit zal nodig zijn in België: dat betekent dat op termijn de totale 

elektriciteitsproductie alleen al voor de elektrificatie van zware vracht met ca. 35% zal moeten stijgen.  

Bovendien dient deze elektriciteit verdeeld te worden via een performant elektriciteitsnet. Hoewel de 

elektrificatie van (zware) vracht een beperkte impact zal hebben in de periode 2023-2030 is het van 

groot belang dat Vlaanderen nu al dit belangrijk onderdeel van de transitie begint voor te bereiden.  

Ook de BAU-prognose naar 2030 ontbreekt, zodat de impact van maatregelen (o.a. WAM scenario) 

niet altijd duidelijk is. Bij deze formuleren we dan ook een oproep om duidelijk de impact van elke 

maatregel (niet doelstelling) door te rekenen en deze informatie ook publiek te maken: deze 

informatie is immers essentieel voor een grondig publiek debat met alle stakeholders.  

3. Doelstellingen 
Onder de doelstellingen die geformuleerd worden zijn er eigenlijk maar twee die echt de belangrijke 

doelstellingen zijn: minder transport (over de weg) en groener transport. De andere twee 

doelstellingen, gedragsverandering en een betere ruimtelijke ordening zijn eigenlijk maatregelen om 

de voorgaande twee te bereiken. Gedragsverandering wordt vooral gerealiseerd via beprijzing en 

regulering, terwijl ruimtelijke ordening vooral een infrastructurele maatregel is, waarbij infrastructuur 

ruimer dan puur transportinfrastructuur wordt geïnterpreteerd: waar wonen, werken, winkelen en 

ontspannen we? Infrastructuur, beprijzing en regulering zijn de drie componenten die altijd moeten 

aanwezig zijn om van een goed transportbeleid, ook in functie van minder uitstoot, te kunnen spreken. 

Wij steunen de visie die in het klimaatplan verwoord wordt: een goede ruimtelijke ordening is 

essentieel om voor iedere Vlaming goed openbaar vervoer te kunnen voorzien en om logistiek efficiënt 

te kunnen organiseren. Streven naar een goede ruimtelijke ordening moet dus een belangrijke 

component van het Vlaamse (klimaat-)beleid blijven. Anderzijds is het belangrijk ons te realiseren dat 

ruimtelijke ordening een lange responstijd heeft: maatregelen die erop gericht zijn om patronen van 

wonen en werken te veranderen zullen maar op langere termijn (minstens een decennium) echt effect 

sorteren en zullen dus weinig impact hebben op het halen van de doelstellingen voor 2030. Precies 

daarom is het belangrijk vroeger eerder dan later te starten met het implementeren van een 

gecoördineerd ruimtelijk ordeningsbeleid, maar tegelijk duidelijk te communiceren dat op korte 

termijn van de inspanningen niet onmiddellijk zichtbare effecten waar te nemen zullen zijn. 



 

Bij de modal shift wordt veel verwacht van de duurzame modi, zowel voor goederen- als 

personenvervoer. Vandaag is er nog geen beweging in die richting merkbaar, integendeel: sedert de 

COVID-crisis zit het openbaar vervoer nog niet op het gebruiksniveau van vóór de crisis, en in het 

goederenvervoer zien we zelfs een reverse modal shift. Bij goederenvervoer wordt ook een absoluut 

cijfer van verschuiving vooropgesteld, dat relatief gezien voor spoor en binnenvaart binnen hun 

huidige beschikbare capaciteit een heel sterke uitbreiding zou betekenen:  het lijkt ons niet zeker dat 

dit inderdaad haalbaar is.  

Verder wordt heel sterk ingezet op de fiets. Wellicht wordt het potentieel van de fiets  overschat als 

het gaat over de mogelijke impact van meer fietsgebruik op de CO2 uitstoot: zeker in herfst- en 

wintermaanden doet zich historisch een sterke terugval in het aantal fietsers door omwille van de 

weersomstandigheden. Dat zijn net ook de maanden waarin zich de grootste werkgerelateerde 

verkeersdrukte voordoet. De klassieke fout die hier wellicht gemaakt wordt is dat er weliswaar veel 

korte verplaatsingen zijn die ook met de fiets kunnen gebeuren, maar in aantal gereden km (en dus 

ook CO2-uitstoot) zijn de (middel)lange verplaatsingen dominant.  Bovenstaande betekent 

hoegenaamd niet dat Vlaanderen niet moet inzetten op een doorgedreven fietsbeleid: fietsen heeft 

ook belangrijke positieve gezondheidseffecten en reduceert de stedelijke congestie. Bovendien is het 

wel degelijk zo dat de elektrische fiets het potentieel van de fiets als alternatief in belangrijke mate 

vergroot heeft.  Een beleid dat niet alleen verder investeert in broodnodige fietsinfrastructuur (in 

termen van km fietspad) maar ook inzet op het gemakkelijker en aangenamer maken van fietsgebruik 

(goede parkings, reductie fietsdiefstal, voorrang voor fietsers op drukke kruispunten) blijf dan ook van 

groot belang maar de impact ervan moet realistisch ingeschat worden.  

Het (beperkte) effect van een mogelijke modal shift kan goed geïllustreerd worden door de situatie in 

Vlaanderen te vergelijken in Nederland. Nederlanders verplaatsen zich inderdaad meer met de fiets 

(gemiddeld 2.5 km per dag in 2019) dan Vlamingen (gemiddeld 1.65 km per dag) en met het openbaar 

vervoer (4 km per dag tot 3 km per dag)12. In combinatie met een andere ruimtelijke ordening leidt 

één en ander ook tot een lager autogebruik, maar het verschil is beperkt: volgens onze schattingen 

reden Nederlanders in 2019 gemiddeld 15,6 km per dag met de wagen (als chauffeur) terwijl we voor 

Vlaanderen 20,2 km per dag berekenden. Dit suggereert dat wanneer we fietsgebruik en openbaar 

vervoer sterk stimuleren het weliswaar zo is dat er significante winsten geboekt kunnen worden (maar 

daar staan vooral mbt OV ook kosten tegenover). Maar  het betekent ook overgrote deel van de 

reizigerskilometers (>80%) ook in de voorzienbare toekomst met de auto zullen gebeuren. Vergroening 

van wegtransport is dus essentieel.  

De steden emissievrij maken tegen 2025 lijkt een onhaalbare doelstelling. Logistieke operatoren laten 

zich ook niet zomaar dwingen om stedelijke operaties af te splitsen van wat in de rest van de logistieke 

keten gebeurt: vooralsnog worden in het overgrote deel van de gevallen in de steden nog de 

voertuigen gebruikt die ook buiten die steden actief zijn. 

De term ‘koolstofarm’ blijft een aantal keer aan bod komen. Dit blijft echter een onduidelijke en 

misleidende term, want een daling met 0,5% is technisch gezien ook ‘arm’ t.o.v. de situatie vandaag, 

maar zet uiteraard weinig zoden aan de klimaatdijk. Biobrandstoffen worden ook nog steeds vermeld 

als een brandstoftechnologie waar maximaal op ingezet zal worden, wat een verkeerde prikkel geeft 

aan kopers van nieuwe voertuigen. Hoewel beleid in principe technologieneutraal dient te zijn kunnen 

we immers niet om de vaststelling heen dat, alvast voor personenvervoer en lichte vracht, het duidelijk 

is dat elektrificatie de enige manier is om tot een duurzame oplossing te komen. Het verdient dus ook 
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aanbeveling om het beleid hier op af te stemmen en ‘zijsporen’ zoveel mogelijk te vermijden: 

investeringen in andere technologieën en/of maatregelen om deze technologieën te stimuleren zijn 

immers niet rendabel en leiden tot verwarring bij de burger.  

Wat ruimtelijke ordening betreft, wordt als subdoelstelling onder meer deze vernoemd “Meer dan de 

helft van de bevolking woont op goed gelegen locaties”. Het is daarbij niet duidelijk wat goed gelegen 

locaties zijn, en al evenmin tegen wanneer deze doelstelling bereikt zou moeten worden en nog minder 

hoe dat dan moet gebeuren. Dat laatste geldt trouwens wel voor meer van de ruimtelijke 

subdoelstellingen/maatregelen. 

4. Maatregelen 
In deze sectie gaan we dieper in op specifieke maatregelen die worden voorgesteld en opgelijst. Om 

te kunnen nagaan wat onder de grote domeinen van actie al of niet voldoende aan bod komt, worden 

de maatregelen hier onder die respectieve domeinen gebundeld en behandeld. 

Een algemene opmerking is dat de meeste maatregelen eerder geformuleerd zijn als 

(tussen)doelstellingen dan als concreet beleid, wat maakt dat ze niet realistisch noch uitvoerbaar zijn. 

1. Vermijden en verschuiven 
Hier wordt het uitrollen van de basisbereikbaarheid vermeld. Recent werden aanpassingen aan de 

busnetwerken van De Lijn gedaan, waarbij veel bestaande routes geschrapt of aangepast werden. 

Bedoeling is om de geschrapte routes te vervangen door andere vormen van mobiliteit of door aanbod 

van andere gelaagdheden in het mobiliteitsnetwerk. Dit dreigt tot een vertrouwensbreuk bij klanten 

te leiden als dit niet gebeurt?, en hen uit de bus te jagen. Zoals steeds zal het ook nu heel lastig zijn 

om hen er vervolgens terug in te krijgen. Stiptheid van openbaar vervoer wordt verder ook terecht 

aangehaald als een heel belangrijk overtuigingspunt voor potentiële klanten. De mogelijkheden om 

met een modal shift naar bus CO2 te besparen zijn sowieso beperkt: het gaat om korte verplaatsingen, 

er is ook een shift vanuit de fiets, en bussen zijn technologisch niet beter dan auto’s. De trein heeft 

meer potentie maar kent dan weer andere problemen (zoals capaciteit en harmonisatie). 

Het stimuleren van telewerken wordt ook vermeld. De huidige beweging na COVID toont aan dat het 

niet eenvoudig wordt een significant hogere telewerkgraad te realiseren. Bovendien is het belangrijk 

aan te geven dat telewerken in de praktijk vaak leidt tot het opgeven van openbaar 

vervoersabonnementen, en zo de telewerker op de dagen dat hij/zij gaat werken, weer in de auto 

jaagt, wat uiteraard een ongewenst pervers effect is. Telewerkers maken ook meer (kleine) 

verplaatsingen dan kantoorwerkers, wat een deel van de uitgespaarde woon-werkkilometers weer 

compenseert (rebound effect). Bovendien mag aangenomen worden dat telewerken de totale 

verwarmingsnood (en de eraan gekoppelde CO2 uitstoot) eerder zal doen toenemen dan doen 

afnemen.  

Bij goederen wordt ook het streven naar een verfijnd netwerk van knooppunten bewerkstelligd. Dat is 

lovenswaardig zolang er voldoende volumebundeling gerealiseerd wordt. Er moet worden vermeden 

dat goederen verplicht zijn langs teveel knooppunten te passeren, want elke overslag maakt de 

logistieke keten significant duurder. Stromen door bundeling rechtstreeks van oorsprong naar 

bestemming laten gaan verdient daarom de voorkeur. De Vlaamse Spoorstrategie wordt ook vermeld. 

Ook daar is het belangrijk in te zien dat het corresponderende budget heel beperkt is, en eerder een 

aanvullende rol zal hebben in het globale investeringspakket waar het zwaartepunt federaal ligt. 



 

2. Sturen van mobiliteitsontwikkeling 
Hier wordt synchromodaliteit vermeld. Dat is een prima maatregel, maar de ontwikkelingsplannen op 

Europees niveau wijzen op een heel lang traject dat nog moet afgelegd worden. Eerder zal gedacht en 

gewerkt moeten worden aan een stappenplan om gradueel richting volledige synchromodaliteit te 

evolueren. Interessant is dat de kilometerheffing sterk naar voor wordt gebracht, ook voor 

bestelwagens. Om het draagvlak daarvoor te vergroten en de heffing effectief te maken, is het echter 

van belang dat die op zowel goederen als personen wordt toegepast, en variabel in tijd en ruimte 

wordt. Vandaag is het veeleer een vlakke heffing, die enigszins stimuleert richting groenere voertuigen, 

maar haar effectief op verkeersvermindering of -verschuiving mist. Er wordt ook over uitbreiding van 

de gebiedsdekking voor goederenvervoer gesproken, al lijkt dat wellicht vooral tot veel extra 

investeringen voor relatief weinig impact in de heffingen te leiden, aangezien het overgrote deel van 

de kilometers op het wegennet worden afgelegd dat vandaag al onder de heffing valt. Mede gezien de 

lagere prijsgevoeligheid van personenvervoer dient ook ingezet te worden op een goed parkeerbeleid: 

parkeren in de openbare ruimte is in vele gevallen nog veel te goedkoop.  

Verder wordt voor goederen specifiek ook gewezen op de belangrijke rol van zeehavens om meer 

multimodaliteit de realiseren. Daarbij worden specifiek subsidies, infrastructuurmaatregelen en het 

delen van data vermeld. Dat zijn zonder twijfel allemaal essentiële onderdelen van het noodzakelijke 

plan, al is het vooral cruciaal dat de dienstverlening door de operatoren vlot en performant is: in de 

praktijk zijn gebrek aan betrouwbaarheid en flexibiliteit de belangrijkste knelpunten. Het is daarbij ook 

belangrijk voor ogen te houden dat niet het havenbestuur noch de terminals, en in de meerderheid 

van de transportbewegingen via zeehavens zelfs niet de rederij, maar wel de verladers de moduskeuze 

maken. Die zijn vaak globale spelers, die weinig gevoelig zijn voor lokale emissie- en 

mobiliteitsproblematieken.  

3. Vergroenen van de vloot 
Positief is zeker dat de laadinfrastructuur voor elektrische voertuigen er in Vlaanderen snel op 

vooruitgaat13. De grote uitdaging zal er nog in bestaan dit ook voor vrachtvervoer te realiseren, en er 

daarbij vooral voor te zorgen dat een voldoende aanbod van stroom en passende distributienetwerken 

voorhanden zijn. We moeten ons realiseren dat hier belangrijke investeringen voor nodig zijn: naast 

het stellen van de juiste doelstellingen is het daarom ook zeer belangrijk om de nodige 

financieringsstructuren op te zetten om de transformatie van ons elektriciteitsnet mogelijk te maken.  

Het is jammer te lezen dat voor de eigen dienstwagens nog steeds naar CNG wordt verwezen: dit leidt 

weer tot een lock-in, en geeft ook een slecht signaal richting burger die wordt verplicht méér te doen 

(zie hoger). We zijn van mening dat overheden, die hoe dan ook een voorbeeldfunctie hebben, moeten 

kiezen voor uitstootvrije, elektrische mobiliteit waar enigszins mogelijk. Er is ook geen enkele reden 

meer om dat niet te doen als het over personenvervoer en lichte vracht gaat. Investeringen in 

tussenoplossingen zoals CNG raden we af: ze absorberen financiële middelen die beter elders worden 

geïnvesteerd en remmen de transitie uiteindelijk af.  

Er wordt ook verwezen naar de binnenvaart: los van het feit dat hoger al werd aangegeven dat de 

bijdrage van deze modus aan de uitstoot heel klein is in vergelijking met wegvervoer, illustreert deze 

sector perfect hoe moeilijk structurele innovatie te realiseren is, zeker in een sector met heel kleine 

marges en relatief hoge operationele kosten.  Hoewel deze maatregelen een positief effect kunnen 

hebben mogen we er ons dus niet op blindstaren: een heel groot gedeelte van het vrachttransport zal 

 
13 https://www.standaard.be/cnt/dmf20221223_93400911  

https://www.standaard.be/cnt/dmf20221223_93400911


 

ook in de voorzienbare toekomst over de weg gebeuren. Een voldoende snelle vergroening van dat 

transport is één van de belangrijkste klimaatuitdagingen.  

Voor vergroening van personenvervoer en lichte vracht is het duidelijk dat elektrificatie de oplossing 

is. Hoewel er  

4. Ruimtelijke condities scheppen 
Ruimtelijke ontwikkelingen enten op het vervoerssysteem is zeker een wenselijke doelstelling, maar 

zal geen impact hebben op de korte termijn?. Bovendien worden de maatregelen daartoe geenszins 

geëxpliciteerd. 

5. Zelfsturende en geautomatiseerde voertuigen 
Zelfsturende voertuigen kunnen inderdaad bijdragen tot een gelijkmatiger rijgedrag, en daarmee ook 

tot een lager brandstofverbruik en emissies. Maar indien autonome voertuigen tot een zelfs zeer forse 

verhoging van het aantal gereden kilometers kunnen leiden zoals studies aantonen, zou dit dede 

besparing vele malen teniet doen. Het stimuleren/faciliteren van zelfrijdende voertuigen kan dus niet 

als een klimaatmaatregel gezien worden.  

6. Prijsbeleid 
Het uitbreiden van de kilometerheffing van vrachtwagens naar bestelwagens is een goede zaak. Een 

doordacht prijsbeleid voor personenwagens ontbreekt echter nog. Een kilometerheffing kan nodig zijn 

– niet alleen voor het klimaat maar ook om bv. de (federale) accijnsinkomsten te compenseren. 

Parkeren is nog veel te goedkoop, en kan ook ingezet worden als klimaatmaatregel : autogebruik kan 

verder ontmoedigd worden door hier gradueel naar een realistische beprijzing te evolueren. Dat zal 

wel goede afspraken met stedelijke en gemeentelijke bestuursniveau’s vragen om onderlinge 

concurrentie te vermijden. 

Openbaar vervoer is in Vlaanderen  dan weer al heel goedkoop voor de meeste gebruikers, zeker in 

vergelijking met de buurlanden. Nog goedkoper (of gratis) maken kan het gebruik wellicht nog doen 

toenemen. Maar het risico is dan dat de modal shift vanuit de fiets groter zal zijn dan die vanuit de 

auto: de meeste verplaatsingen met OV zijn immers kort.  Dat heeft  niet alleen een negatief effect op 

de emissies maar ook op de volksgezondheid.  

7. Samenwerken 
De verwachtingen richting samenwerking met het brede middenveld lijken hoog te liggen. Het moet 

echter duidelijk zijn dat het aan de overheid zal zijn om lijnen uit te zetten en (harde) knopen door te 

hakken. Men kan niet van een markt verwachten dat die maatschappelijke problemen belangeloos zal 

oplossen.  

 

3. Gebouwen 
 

1. Algemeen  

De afgelopen jaren werd duidelijke vooruitgang geboekt in het Vlaams beleid: voor de residentiële 

gebouwen zag een duidelijk stappenplan het levenslicht met heldere tussentijdse doelstellingen. Er is 

dus gewettigde hoop dat de dalende trend van de uitstoot van broeikasgassen sinds het begin van de 

21ste eeuw zich de komende decennia zal doorzetten.   



 

Minder rooskleurig is de toestand bij de niet-residentiële gebouwen: de uitstoot stagneert sinds 2005. 

Er zou grondig onderzocht moeten worden wat de oorzaken zijn van die alarmerende trend en hoe die 

kan omgebogen worden. In die context is het ontbreken van een duidelijk stappenplan tussen 2030 en 

2050 verontrustend.  

 

2. Sociaal-economische aandachtspunten 

De Vlaamse overheid heeft voor de residentiële sector een breed gamma van instrumenten 

uitgewerkt, met inbegrip van verplichtingen, subsidies, goedkope leningen, begeleiding, enz. In de 

eerste plaats komt het er nu op aan de effectiviteit van die maatregelen in te schatten, op te volgen 

en te evalueren. Welke maatregelen dragen het meest bij tot het behalen van de beoogde 

doelstellingen? Welke instrumenten missen hun doel en waarom? Ten tweede moet de efficiëntie van 

de verschillende maatregelen nauwkeurig in kaart worden gebracht. Welke instrumenten kosten de 

gemeenschap (burgers, ondernemingen én overheid) het minste geld en genereren de grootste 

emissiereductie ? Dit zijn vragen die zo snel mogelijk een antwoord behoeven om een efficiënte inzet 

van de beschikbare middelen te garanderen. Daarom zijn we van mening dat een op feiten gebaseerde 

doorrekening van het effect van de verschillende maatregelen een essentiële verdere stap is in de 

ontwikkeling van het beleid.   

Meer concreet moet nagegaan worden of de subsidies en andere steunmaatregelen volstaan, of raken 

bepaalde inkomensgroepen door de opgelegde verplichtingen in financiële moeilijkheden? Of 

omgekeerd, is er in bepaalde gevallen sprake van over-subsidiëring? Wat met non take-up? Voor heel 

wat burgers blijven de uitgerolde steunmechanismen een ingewikkelde aangelegenheid, waardoor 

vooral de lagere inkomensgroepen uit de boot dreigen te vallen. Het is positief dat de Vlaamse 

overheid tracht om iedereen van de juiste informatie te voorzien (o.a. via informatiepunten) en een 

ééngemaakt loket14: het zou echter goed zijn om de effectiviteit van die inspanningen in te schatten 

door te rekenen? zodat er, waar nodig, kan bijgesteld worden.   

Verder blijft de opdracht om 2,9 miljoen woningen tegen 2050 ingrijpend te renoveren een uitdaging 

van ongekende omvang. Het plan stelt terecht dat 30.000 tot 40.000 extra arbeidskrachten in de 

bouwsector aan de slag moeten om de gestelde doelen te bereiken. Hoe men die cruciale flessenhals 

concreet gaat aanpakken, daarover blijft het rapport echter bijzonder vaag. En dit terwijl het aantal 

starters in de bouw momenteel achteruitgaat…  

Het uitgetekende groeitraject voor warmtepompen (of andere koolstofvrije 

verwarmingstechnologieën) mist ambitie: het plan gaat er immers van uit dat het aantal 

warmtepompen lineair stijgt (eenzelfde aantal plaatsingen per jaar). Op die manier gaan we de zero-

emission doelstelling tegen 2050 zeker niet halen. Bovendien spoort dit niet met de realiteit: het aantal 

warmtepompen dat in de Europese Unie (ook in België-) geplaatst wordt stijgt immers 

exponentieel15Het loont dus zeker de moeite om de ambities op dit vlak (zoals voor het plaatsen van 

zonnepanelen) bij te stellen, de effecten van een sneller transitiepad in rekening te brengen en deze 

snelle transitie volop te stimuleren. 

Het zonneplan gaat voorbij aan belangrijke wettelijke obstakels. Zo is PV tegen gevels nog steeds 

uitgesloten, terwijl daar een belangrijk potentieel ligt dat bovendien kan zorgen voor een betere 

verdeling van de eigen elektriciteitsproductie doorheen de dag (minder concentratie op het 

 
14 https://www.vlaanderen.be/premies-voor-renovatie/mijn-verbouwpremie  
15 https://www.attb.be/nl/nieuws-attb/enorme-toename-van-aantal-warmtepompen-in-2022/  

https://www.vlaanderen.be/premies-voor-renovatie/mijn-verbouwpremie
https://www.attb.be/nl/nieuws-attb/enorme-toename-van-aantal-warmtepompen-in-2022/


 

middaguur). Ook zijn we van mening dat de ambities voor het plaatsen van PV op gebouwen hoger 

mogen liggen en dat Vlaanderen ook hier een exponentieel groeipad moet uitstippelen voor de 

komende jaren.  

De aanpak van collectieve renovaties blijft over het algemeen vaag. In Nederland staat men veel verder 

bij de concrete uitrol.  Er is wellicht bijkomend wetgevend werk nodig om een efficiënte decarbonisatie 

van collectieve gebouwen mogelijk te maken. Een vergelijking met de Nederlandse situatie kan 

interessant zijn om bv. renovatie- initiatieven op wijkniveau uit te rollen.  

3. Versterken van EPC als instrument om decarbonisatie gebouwenpark te sturen 

De transitie naar een klimaatneutraal gebouwenpark steunt voornamelijk op twee strategieën: het 

verbeteren van de energie-efficiëntie van de gebouwen, en het verduurzamen van de 

energievoorziening. Dit vertaalt zich voor nieuwbouwwoningen in een beleidskader met EPB-eisen om 

energie-efficiënte nieuwbouw tot stand te brengen in combinatie met een beleid om het gebruik van 

fossiele brandstoffen af te bouwen en zo de verwarming te verduurzamen: uitfaseren stookolieketels 

en aardgasaansluitingen, prestatie-eisen voor nieuwe verwarmingsinstallaties. Voor nieuwbouw lijkt 

dit kader een gunstig effect te hebben, mede dankzij de doorgedreven handhaving van de 

normeringen. Dit bewijst dat beleid terzake wel degelijk effect heeft.  

Voor de bestaande woningen wordt het energieprestatiecertificaat EPC voor verkoop en verhuur 

ingezet als instrument om renovatie te verplichten bij verkoop, en in het kader van de Vlaams Codex 

Wonen, met minimum EPC-eisen. Dit is een positieve maatregel om de renovatiegraad te versnellen 

en woningeigenaren aan te zetten tot actie. De impact van de huidige maatregelen toont aan dat de 

voorgestelde aanpak veel potentieel heeft16. Maar het is wel de vraag of het huidige EPC voldoende 

doeltreffend is om de beoogde emissiereductie tot stand te brengen. Het zou verhelderend zijn om de 

effecten van de maatregelen door te rekenen zodat kan afgetoetst worden of de doelstellingen 

inderdaad gehaald zullen worden.  

De EPC-eisen worden in het rapport niet geflankeerd  door installatie-eisen om het gebruik van fossiele 

brandstoffen af te bouwen zoals bij nieuwbouw wel het geval is. Toch wordt het belangrijk om ook 

deze omslag te maken: duurzame verwarming kan enkel wanneer huizen emissievrij worden. Dit 

vereist in de meeste gevallen elektrificatie en overschakeling op warmtepomptechnologie. Dit wordt 

dikwijls beschouwd als een onhaalbare stap omwille van de financiële kost  maar dat is slechts 

gedeeltelijk correct: ongeveer de helft van de Vlaamse woningen kan zonder grote werken nu al 

worden omgeschakeld naar een warmtepomp17.  Daarom moet de huidige EPC-methodiek verbeterd 

worden zodat de overstap naar duurzame verwarming, meer specifiek warmtepompen, voldoende 

wordt gestimuleerd. Bepaalde elementen in de rekenmethodiek zoals niet-toekomstgerichte 

rekenwaarden voor primaire energiefactoren en het niet in rekening brengen van zelfconsumptie bij 

eigen PV-elektriciteitsproductie vormen een belangrijke barrière voor de verduurzaming van de 

verwarming. De nadruk op energieverbruik, eerder dan op de ermee gepaard gaande CO2 uitstoot, 

staat verduurzaming ook enigszins in de weg: de wijze waarop de verbruikte energie geproduceerd 

wordt immers niet in rekening gebracht. Het kan daarom interessant zijn, om naast een 

energieprestatiewaarde, ook de hiermee gepaard gaande CO2 uitstoot te registreren.  

 

 
16 https://www.standaard.be/cnt/dmf20220412_91860755  
17 https://www.bouwenwonen.net/artikel/1-op-2-Belgische-woningen-klaar-voor-warmtepomp/50636  
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Figuur 3 Werkelijk (Fluvius) en berekend (EPC) primair energiegebruik voor verwarming en sanitair warm water per woning in 
functie van EPC-label voor eengezinswoningen met aardgasverwarming (N = 37412). 

Verder is het ook nodig de kwaliteit van de EPC-rapportering te verbeteren. Uit een recente studie 

(Van Hove et al. 2021, 2023)18 blijkt dat de verschillen tussen de gemiddelde aardgasverbruiken over 

de verschillende EPC-label categorieën kleiner zijn dan voorspeld, uitgaande van theoretisch 

berekeningen. In theorie zou een woning met EPC D ongeveer vier keer zoveel energie moeten 

verbruiken dan een woning met EPC A. In de praktijk is het verschil kleiner dan een factor 2.   Dit kan 

verklaard worden door vereenvoudigingen in de rekenmethode (o.a. verwarmingsgedrag), en door het 

feit dat zonder een grondige energie-audit de bestaande gebouwkenmerken slecht gekend zijn. 

Daarnaast speelt compensatiegedrag (mensen passen hun verwarmingsgedrag aan in minder goed 

geïsoleerde woningen) ook een rol. Het belang van compensatiegedrag is wellicht groot: de 

discrepantie tussen het voorspelde en daadwerkelijke energieverbruik van woningen met een 

verschillend label is ook in andere landen (waar andere berekeningswijzen worden toegepast voor het 

berekenen van een EPC) groot19.  Een verbetering van de kwaliteit van het EPC vraagt dus ook om 

verbeterde en strikt gehandhaafde procedures voor een kwaliteitsvolle audit en inspectie door 

energiedeskundigen.  

Tenslotte zal de impact van de renovatieverplichtingen en de minimale EPC-normen Vlaams Codex 

Wonen sterk afhangen van de handhaving ervan. Het rapport zou meer informatie mogen geven over 

het geplande beleid ter zake. 

We hebben hierboven al aangegeven dat de decarbonisatie van collectieve gebouwen specifieke 

vragen oproept. Maar ook het vergroenen van bestaande individuele woningen vergt, wanneer de 

bebouwingsdichtheid groot is (bv. rijwoningen), een globale aanpak als men bv. voor een warmtenet 

 
18 Van Hove, Matthias, et al. Analyse Naar de Haalbaarheid van Statistische Modellen Die 
Energiegebruik in Woningen Kunnen Voorspellen Op Basis van Gebouwparameters [Full Report]. 
Vlaams Energie- en Klimaatagenschap (VEKA), 2021. 
https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1665674115/Analyse_haalbaarheid_statistische_model
len_die_energiegebruik_woningen_voorspellen_obv_gebouwparameters_quxvuv.pdf 
Van Hove, Matthias, et al. “Large-Scale Statistical Analysis and Modelling of Real and Regulatory Total 
Energy Use in Existing Single-Family Houses in Flanders.” BUILDING RESEARCH AND INFORMATION, 
vol. 51, no. 2, 2023, pp. 203–22, doi:10.1080/09613218.2022.2113023. 
19 https://www.sciencedirect.com/science/article/pii/S0378778820303315 en 
https://www.sciencedirect.com/science/article/abs/pii/S030142151300503X   

https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1665674115/Analyse_haalbaarheid_statistische_modellen_die_energiegebruik_woningen_voorspellen_obv_gebouwparameters_quxvuv.pdf
https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1665674115/Analyse_haalbaarheid_statistische_modellen_die_energiegebruik_woningen_voorspellen_obv_gebouwparameters_quxvuv.pdf
https://www.sciencedirect.com/science/article/pii/S0378778820303315?via%3Dihub
https://www.sciencedirect.com/science/article/abs/pii/S030142151300503X


 

op wijkniveau (gekoppeld aan warmtepomp) zou kiezen. Het is de moeite om het idee te verkennen 

om Vlaamse steden en gemeenten te vragen om een algemene visie te ontwikkelen over de 

vergroening van het gebouwenpark op hun grondgebied.  

4. Energiemonitoring van gebouwen om impact van beleid bij te sturen 

Het is positief dat de overheid instrumenten in het leven roept om de impact van het beleid op het 

werkelijk energiegebruik van gebouwen in verschillende sectoren te monitoren. Dit zou nog sterker 

mogen onderlijnd en gedocumenteerd worden. Zo is er het nieuwe EPC-NR (zie p. 69 van het plan) 

voor niet-residentiële gebouwen dat hoofdzakelijk gebaseerd is op metingen van energieafname en 

hernieuwbare energieopwekking. Dit wordt niet vermeld in het plan maar is een interessante innovatie 

die, in combinatie met de geplande verplichtingen, een belangrijke stimulans vormt voor de transitie 

naar koolstofneutrale gebouwen. De ervaringen met EPC-NR kunnen ook als inspiratie dienen voor een 

verbetering van de EPC-methodiek voor woningen. 

Het TERRA dataplatform (p. 71) moet ook toelaten om de engagementen voor het gebouwenpark in 

verschillende sectoren meer van nabij op te volgen. Het zal interessant zijn om in toekomstige 

rapporten de resultaten van deze opvolging te rapporteren. 

De inzichten uit de monitoring moeten tenslotte toelaten het beleid bij te sturen met het oog op het 

behalen van de doelstellingen voor gebouwen. De overheid beschikt al over studies die dit tot op 

zekere hoogte toelaten. Zo lijkt de vooropgestelde energie- en emissiereductie van de 

langetermijnrenovatiestrategie (p. 184 e.v.) erg optimistisch in het licht van de bevindingen van Van 

Hove et al. 

5. Voorbereiden integratie circulair bouwen in gebouwnormering 

Het is positief dat het rapport aandacht besteedt aan circulair bouwen, en dat hiervoor de nodige 

instrumenten voor de bouwactoren ontwikkeld zijn. Circulair bouwen wordt nu als een apart 

transversaal thema in het rapport behandeld terwijl er een sterke relatie is met nieuwbouw en 

gebouwrenovatie. Dit kan nog meer benadrukt worden in het rapport. Men moet er immers over 

waken dat de energie-efficiëntie eisen voor gebouwen (EPB, EPC) ook over de levenscyclus van een 

gebouw bijdragen tot emissiereducties: hier liggen wellicht kansen: bouwen/verbouwen is immers  

goed voor 5-12% van de totale CO2 uitstoot20. Een aantal van de voor circulair bouwen beschreven 

uitdagingen houdt ook verband met de EPB- en EPC-methodiek. Bijvoorbeeld, om het 

marktvertrouwen in gerecycleerde en herbruikbare materialen te vergroten moeten de prestaties van 

deze materialen op een correcte manier gewaardeerd kunnen worden in de rekenmethodiek. De 

methodiek kan ook op dit vlak verbeterd worden.   

De geplande herziening van de  Europese Energy Performance in Buildings Directive (EPBD) voorziet in 

de berekening van de levenscyclus CO2-emissies van gebouwen als onderdeel van het toekomstige 

EPC. Het is daarom aan te bevelen om de integratie van de instrumenten voor circulair bouwen 

(TOTEM) in de EPB/EPC-methodiek voor te bereiden. Sommige Europese landen staan in dit verband 

al verder en kunnen als voorbeeld dienen (vb. Denemarken)21 

 

 
20 https://single-market-economy.ec.europa.eu/industry/sustainability/buildings-and-construction_en, 
https://journal-buildingscities.org/articles/10.5334/bc.257  

A21 https://www.bpie.eu/wp-content/uploads/2021/05/BPIE_WLC_Summary-report_final.pdf  

https://single-market-economy.ec.europa.eu/industry/sustainability/buildings-and-construction_en
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6. Overzicht kernindicatoren 

Het is positief dat het inleidend deel eindigt met een overzicht van de belangrijkste streefcijfers en 

kernindicatoren. Hier zou het verhelderend zijn om naast het streefcijfer ook het actuele cijfer te 

vermelden, zodat duidelijk is welke inspanning nog moet geleverd worden. Dit is zeker nuttig voor 

indicatoren waar geen streefcijfer van toepassing is. Vooral zou een grondig debat met de experten 

over de te gebruiken kernindicatoren nuttig zijn.   

Daarnaast is het ook nodig te controleren of de opgelijste cijfers in overeenstemming zijn met de 

overige delen van het rapport. Zo wordt voor de indicator gebouwen nr. 10 (p. 21): ‘51,8 % residentiële 

woningen met EPC-label A en B in 2030’. Dit lijkt niet te rijmen met de minder verregaande 

maatregelen voor renovatieverplichting uitgezet in deel 2, en met de opzet van het lange termijn 

renovatieplan beschreven in deel 4.  

We willen eindigen met een reeds gekend maar zeer belangrijk advies: er moet dringend werk gemaakt 

worden van een andere belastingstructuur voor elektriciteit en gas. Op dit ogenblik wordt in 

Vlaanderen de verbruiker van fossiele brandstoffen voor verwarming beloond met een quasi-nul 

belastingtarief. Zij die de overstap maken naar elektriciteit betalen daarentegen een flinke belasting 

op hun uitstoot: die belasting is de laatste jaren nog gestegen omwille van de gestegen ETS-tarieven. 

Het is erg dringend dat de verschillende overheden die bevoegd zijn voor accijnzen, BTW en toeslagen 

een belastingstructuur uitwerken die alle energievormen gelijk behandelt en er met name voor zorgt 

dat elke MWh die verbruikt wordt minstens gelijk belast wordt of beter nog, belast wordt in proportie 

met de milieulast die het verbruik meebrengt. Dat zal een enorme stimulans betekenen om de 

woningverwarming te verduurzamen en het kan gebeuren zonder dat dit enig effect heeft op de totale 

hoeveelheid belastingen die een doorsnee gezin betaalt en kan voor de overheden ook 

budgetneutraal: het gaat immers over een belastingverschuiving, niet over een belastingverhoging22. 

Hier dient niet gewacht te worden op het ETS-systeem dat Europa zal invoeren voor gebouwen vanaf 

2027 of 2028 (ETS 2): dat is namelijk te laat om nog enige impact te hebben op de uitstoot in 2030. 

Wel dient bij de invoering van ETS 2 nagegaan te worden of de afgesproken belasting- en 

tariefstructuur dient aangepast te worden. Gezien de snelle respons van de consument op de invoering 

van de renovatieverplichting mag verwacht worden dat een dergelijke kostenneutrale wijziging een 

ongeziene stimulans kan geven m.b.t. de overschakeling op fossielvrije verwarming. Waar wachten we 

op ?  

  

 
22https://www.tijd.be/opinie/algemeen/accijnzendoos-van-pandora-hoeft-niet-gevaarlijk-te-
zijn/10444281.html  

https://www.tijd.be/opinie/algemeen/accijnzendoos-van-pandora-hoeft-niet-gevaarlijk-te-zijn/10444281.html
https://www.tijd.be/opinie/algemeen/accijnzendoos-van-pandora-hoeft-niet-gevaarlijk-te-zijn/10444281.html


 

4. Landbouw  

1. Situatieschets rapport VEPK – landbouw  

De sectie over landbouw start met een helder overzicht van de situatie in de landbouw. Daarbij komt 

duidelijk naar voor in welke subsectoren van de landbouw de grote uitdagingen liggen voor een 

reductie van de broeikasgasemissies. Het betreft met name emissies uit de veehouderij en de 

energetische emissies gerelateerd aan de glastuinbouw.   

Het is dan ook logisch dat deze aspecten in de beleidslijn terugkomen. Het onderdeel over de 

beleidslijn is helder en informatief. De Vlaamse Overheid wil met haar beleid een reductie van de 

enterische emissies realiseren. Het convenant enterische emissies, ondertekend in het voorjaar van 

2019, richt zich op vijf thema’s:  (1) de marktevolutie van de rundveehouderijsector, (2) het verbeteren 

van veestapel- en diermanagement op bedrijfsniveau, (3) een aangepast voedermanagement, (4) de 

mogelijkheden van genetica en selectie en (5) de monitoring en borging van de maatregelen. Het 

convenant zou de methaanemissies met minstens 30% moeten reduceren tegen 2030. 

De andere thema’s die uitgebreid aan bod komen zijn mestopslag en mestmanagement, beheer van 

de varkensstapel, minder bodememissies, emissies in de tuinbouw en de stopzetting van steun voor 

de plaatsing van warmtekrachtkoppeling (WKK) eenheden.  

De impact van de voornaamste geplande maatregelen is begroot. Opvallend is hier dat veruit de 

grootste reductie verwacht wordt bij de energetische emissies. Het is moeilijk om zich hard uit te 

spreken over de haalbaarheid van dit cijfer maar het klimaatpanel vindt de doelstellingen bijzonder 

ambitieus, zeker rekening houdend met het feit dat de emissies in het laatste decennium nog sterk zijn 

toegenomen.  Het zou dan ook erg verhelderend zijn moest een detailberekening van de impact van 

de maatregelen beschikbaar zijn.  

2. Feiten emissies landbouw  

Ondanks de ambities en de enorme investeringen in de verduurzaming van de land- en tuinbouwsector 

stellen we vast dat er geen reductie van de emissies is van de sector. Uit het meest recente rapport 

van de VMM blijkt dat landbouw de enige sector is waar de broeikasgasemissies gestegen zijn tussen 

2005 en 2021 (+8%,  figuur 2-6). Dat is verontrustend en wijst op een gebrek aan impact van het huidige 

beleid. Wellicht nog verontrustender is dat er zijn geen cijfers zijn die erop wijzen dat de emissies van 

de sector in de nabije toekomst zullen dalen, noch in de landbouwsector, noch in de (glas)tuinbouw. 

De evolutie van de dierenaantallen (figuur 2-34) toont erg duidelijk de oorzaak van de stijgende 

emissies, namelijk de sterke toename van de melkveestapel, gedreven door de afschaffing van het 

melkquotum. We stellen vast dat er geen actie ondernomen wordt om deze tendens te keren.  

De voorziene afbouw van de varkensstapel gaat niet vlot23 en in de realiteit blijkt dat er daarbij veel 

geld wordt uitgegeven om bedrijven stop te zetten die in een normale bedrijfseconomische context 

wellicht ook zouden verdwijnen. Zoals onder andere ook duidelijk aangegeven in het advies van het 

PAS-expertenpanel24 is een warme sanering een zeer dure oplossing want hierbij wordt op basis van 

gemiddelde kosten een vergoeding voorzien. Omdat eenzelfde prijs voor alle bedrijven gehanteerd 

wordt zal deze moeten afgestemd worden op de marginale kosten die nodig zijn om het laatste bedrijf 

op te kopen nodig om de doelstellingen te halen. Beleidsinstrumenten op basis van marginale 

bestrijdingskosten, zijn dan ook aan te raden. Hierbij ontvangen individuele bedrijven een vergoeding 

 
23 https://www.vlaanderen.be/statistiek-vlaanderen/landbouw-en-visserij/veestapel  
24https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1678787708/Stikstof_-_Advies_expertenpanel_PAS_xrmyky.pdf  
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die overeenkomt met de extra kosten nodig per eenheid emissiereductie, dit kan in een kader van 

verhandelbare rechten. Er wordt in de tekst terecht de link gemaakt met het beheer van de veestapel 

in het kader van nutriëntenemissies (MAP 7 en PAS) maar de koppeling met de volledige financiering 

en de concrete acties om een effectieve afbouw van de veestapel te realiseren om de 

klimaatdoelstellingen te halen (naast de doelstelling in kader van natuurbeheer en water) ontbreken.  

Het inzetten van financiële stimulansen onder het nieuwe GLB (met startdatum 2023) wordt 

beschreven maar niet doorgerekend en het niet inventief inzetten van alle GLB middelen is een 

gemiste kans. Het feit dat er nog steeds een steunregeling zou ingevoerd worden voor een duurzame 

zoogkoeienhouderij is in het kader van klimaatbeleid niet te begrijpen.  

3. Realistische ambities, evaluatie en bijsturing  

Gezien het feit dat de broeikasgasemissies van de sector in het recente verleden niet gedaald zijn dient 

de vraag gesteld te worden of de doelstellingen voor de sector wel realistisch zijn. Dit kan niet a priori 

gesteld worden: daarom pleiten we ook met aandrang voor een versnelde evaluatie en bijsturing van 

het beleid.  

Het is in deze context positief dat de Vlaamse Overheid het Convenant enterische emissies eind 

December 2023 zal evalueren en niet later, zoals initieel voorzien. Dit is een belangrijke evaluatie: 

enterische emissies maken immers een heel belangrijk deel uit van de landbouwemissies en zijn 

bijzonder moeilijk terug te dringen. Gezien het gebrek aan significante resultaten (ondanks de enorme 

inspanningen en investeringen, zowel door de Vlaamse Overheid als op bedrijfsniveau) kan nu al 

gesteld worden dat er nood is aan een grondige bijsturing van het convenant. Er is immers geen 

enkele aanwijzing dat de reductie van 30% methaanemissies tegen 2030 zal worden gerealiseerd. Ook 

in het kader van de ondertekening van de Global Methane Pledge25 is de grondige bijsturing nodig (wat 

zeker verder zal moet gaan dan een actualisatie).  

De vraag stelt zich daarbij hoe het beleid moet aangepast worden indien doelstellingen niet gehaald 

worden. De landbouwsector heeft in afgelopen twee decennia geen enkele reductie gerealiseerd 

hetgeen suggereert dat de impact van beleid op landbouwemissies beperkt is en dat het terugdringen 

van landbouwemissies bijzonder moeilijk is. Het afbouwen van de varkensstapel kan die tendens 

mogelijk keren maar er zal moeten opgelet worden dat varkens niet door runderen vervangen worden 

waardoor de totale broeikasuitstoot mogelijk nog zal stijgen.  

Bovendien twijfelen we aan de oplossing van pocketvergisting voor mestverwerking. Er zouden 

ontzettend veel vergisters moeten bijkomen. De drastische stijging van het aantal vergisters die 

voorzien wordt, zowel in de melkveehouderij als in de varkenshouderij, is mede in rekening genomen 

bij voorspelling van de evolutie van toekomstige emissies. Met een verstrenging van de 

vergunningstoekenning is het echter zeer onrealistisch dat het daadwerkelijk mogelijk zal zijn om al 

deze vergisters te bouwen.  Bovendien zijn er heel wat risico’s verbonden zijn aan pocketvergisting. Er 

dienen immers honderden installaties gebouwd te worden die vrijwel géén lekken mogen vertonen. 

Wat er lekt is immers methaan, een sterk broeikasgas. Het is niet duidelijk of deze pocketvergisters 

naar behoren zullen werken (en of ze wel effectief gebruikt worden): indien dit niet zo is, dan is er een 

risico dat de installatie van deze vergisters de totale broeikasgasuitstoot niet verlaagt maar verhoogt. 

Daarnaast is het ook zo dat de ondersteuning van de bouw van pocketvergisters de kosten van 

mestverwerking verlagen en daarmee de groei van de sector verder in de hand werkt. Met andere 

woorden, dergelijke end-of-pipe technologie is een typisch voorbeeld van een lock-in situatie: het 

 
25 https://www.globalmethanepledge.org/  
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implementeren van een niet-efficiënte maatregel die het verder reduceren van de uitstoot op termijn 

bemoeilijkt.  Bovendien is het ook nog duur per eenheid CO2-reductie.  

Met het uitbouwen van een netwerk van pocketvergisters krijgen we dus een steunregeling voor 

‘duurzame melkveehouderij’ waarbij de landbouwers het risico dragen, de middelen van de 

landbouwers en de overheid komen en de toeleveranciers van de vergisters net baat hebben bij het 

vermijden van een noodzakelijke veestapel reductie. Bovendien wordt bij deze oplossing de regionale 

veedensiteit niet aangepakt. De veedichtheid voor runderen in Vlaanderen  is nu al  bij de allerhoogste 

in Europa (5 keer zo hoog dan het EU-gemiddelde) en die voor varkens is het allerhoogste in 

Vlaanderen en zelfs ruim 10 keer zo hoog dan het EU-gemiddelde.  

4. Misvattingen  

Het rapport bevat eveneens een aantal formuleringen die getuigen van misvattingen over de 

verduurzaming van de land- en tuinbouwsector. Het betreft misvattingen die ook reeds in het tweede 

advies van het opvolgpanel zijn geformuleerd26.  

Zo wordt biologische landbouw naar voor geschoven als een middel om de emissies van de sector te 

reduceren. Biologische landbouw en andere vormen van minder intensieve landbouw hebben wel 

degelijk een plaats in een duurzaam voedselsysteem (biologische landbouw kan bv. een goede aanpak 

zijn in bufferzones rond natuurgebieden) maar het is een hardnekkig misverstand dat een stijging van 

het areaal biologische landbouw zal leiden tot een reductie van de emissies. Het tegendeel is waar:  de 

oppervlakte landbouwgrond die nodig is voor eenzelfde productie is immers hoger en de uitstoot per 

éénheid dierlijke productie (vlees of melk) is hoger door de dalende efficiëntie27.  

De grote bijdrage vanuit de landbouw aan de biodiversiteit zal alleen gerealiseerd kunnen worden door 

herbebossing. Dit zal onvermijdelijk ten koste gaan van landbouwgrond. Een toekomstvisie op 

ruimtelijke ordening is daarbij essentieel. Een afbouw van de veestapel alsook het openen van de 

discussie rond de verpaarding (de steeds groeiende fractie van landbouwgrond die gebruikt wordt voor 

het houden van (hobby-)paarden) van de Vlaamse grond past binnen deze context.  

5. Erkenning van complexiteit en opportuniteit 

De verduurzaming van de land- en tuinbouwsector is bijzonder complex. Het betreft immers meer dan 

20.000 individuele ondernemers. Er wordt nog heel sterk op bedrijfsniveau gefocust, terwijl het 

bredere plaatje, inclusief de handelspositie van de sector, te weinig wordt erkend. De sector is wel 

degelijk afhankelijk van zowel invoer als export. Op beide vlakken situeren zich kwetsbaarheden 

(waaronder de enorme afhankelijkheid van de invoer van soja als veevoeder).  

Er zijn bovendien een aantal socio-demografische kansen. De sector vergrijst in snel tempo. De kansen 

van jonge landbouwers worden gehypothekeerd door een gebrek aan een goed beleid inzake 

uittreding van zowel landbouwers die op pensioen gaan en landbouwers die vroegtijdig hun 

activiteiten stoppen. De sector verliest hierdoor heel wat capabele jongeren, voor wie het beleid geen 

toekomstperspectief kan bieden.  

Landbouw is bij uitstek een domein waarop het Europese beleid een grote stempel drukt. In plaats van 

dit als een excuus in te roepen voor meer doorgedreven maatregelen (bv inzake de gedeeltelijke 

 
26https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1659536291/2019-10-
12_OpvolgpanelKlimaat_Advies2_d4jwha.pdf  
27 https://ourworldindata.org/is-organic-agriculture-better-for-the-environment  
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afbouw van de veestapel) zou Vlaanderen het voortouw kunnen nemen met voorstellen voor een 

structurele heroriëntering van het huidige landbouwbeleid.  

Het Europees perspectief is eveneens zeer relevant op vlak van kennisdeling. De Vlaamse landbouw 

haalt een zeer hoge productiviteit en een vlottere kennisdeling zou de gehele Europese Unie ten goede 

komen.  

6. Voeding, landbouw en burger  

Het is positief dat heel wat organisaties in Vlaanderen de krachten bundelen en zich engageren in het 

kader van de Vlaamse voedselstrategie. Dit is eveneens een opportuniteit bij uitstek om ook aan de 

consumptiezijde een kentering teweeg te brengen. Op dat vlak zijn echter een aantal niet-

gevaloriseerde kansen.   

Zo is er in de voedselstrategie geen sprake over de prijs als sturend mechanisme, terwijl er consensus 

is dat prijs de belangrijkste factor is bij de keuze van de consument. Een realistische koolstofbelasting 

op vlees van herkauwers zou een belangrijk signaal aan de klant zijn en zou een daadwerkelijk effect 

hebben op de CO2 uitstoot gerelateerd aan voedselconsumptie. Het panel vindt het essentieel dat deze 

piste (prijssturing via een CO2 belasting) bekeken wordt: de lessen uit het verleden suggereren immers 

dat het bijzonder moeilijk is om landbouwemissies terug te dringen als de externaliteiten van 

voedselproductie niet in de prijs van die producten worden geïntegreerd. Het valt te verwachten dat 

een dergelijke aanpak op maatschappelijke weerstand zal stuiten maar die kan deels ondervangen 

worden door alvast in eerste instantie enkel die producten te belasten die zorgen voor een excessieve 

uitstoot (vlees van herkauwers) en de baten van een dergelijke belasting aan te wenden om innovatie 

binnen de landbouwsector te stimuleren.  

De eiwitshift en voedselverliezen komen aan bod in de strategie, maar een ambitie om effectief in te 

zetten op minder consumptie, en daarmee ook de strijd aan te gaan tegen overgewicht en obesitas, is 

niet geëxpliciteerd. Dit zou niet alleen een enorme bijdrage aan een ‘gezondere’ samenleving leveren, 

het zou de Belgische staat eveneens miljoenen euro’s besparen in de gezondheidszorg.  

Ook inzake de publieke aanbestedingen laat de Vlaamse Voedselstrategie nog veel kansen liggen. 

Gezonde voeding tegen een correcte prijs in publieke instellingen is nog steeds niet de standaard in 

Vlaanderen. Vlaanderen zou hier bijvoorbeeld zijn licht kunnen opsteken bij andere Europese lidstaten, 

zoals Finland, dat al een heel traject heeft afgelegd inzake de verduurzaming van voeding in publieke 

instellingen.  

Tenslotte is er wat betreft voeding, en ook landbouw, een grote uitdaging voor heldere communicatie 

aan de burger-consument. Zowel vanuit de media als vanuit het beleid worden huidige misverstanden 

verder gevoed. Dit draagt bij tot de polarisering en helpt het overleg tussen de diverse 

belangengroepen niet vooruit.  

7. Conclusie: Er is nog steeds een gebrek aan structurele keuzes en perspectief  

Zoals reeds opgemerkt in het eerste advies van het opvolgpanel28 , ligt de klemtoon van het VEKP 

voor landbouw op technologische innovatie, waarbij een uitgaat van zeer optimistische (niet 

realistische) scenario’s. De opportuniteitskosten worden niet in vraag gesteld en structurele 

wijzigingen in het beleid worden niet in overweging gebracht. Dit alles maakt dat er naar ons 

 
28https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1659536288/2019-07-
11_OpvolgpanelKlimaat_Advies1_qqizlq.pdf  
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aanvoelen nog steedss een gebrek is aan duidelijke keuzes vanuit het beleid, en dat het beleid een 

impasse creëert met weinig toekomstperspectief.  

5. Industrie 
Het rapport over de ESR industrie start met een helder uitgewerkte schets van de huidige stand van 

zaken. De beleidslijnen getuigen van visie en de in voege zijnde maatregelen lijken effect te hebben. 

We hebben hier geen pertinente opmerkingen bij: elektrificatie is over het geheel de belangrijkste ‘way 

to go’. 

1. Situatieschets en stand van zaken: 

Ten opzichte van 2005 noteren we een toename van 8% uitstoot in de sector ESR industrie. Evenwel 

zet de daling in emissies, die zich sinds het maximum in 2018 (45% meer emissies t.o.v. 2005) 

duidelijk aftekent, zich gestaag verder. Waar in 2018 nog 7,1 Mton CO2-eq werden uitgestoten (of 

15,34% van de totale ESR emissies), is dit in 2021 gedaald tot 5,3 Mton CO2-eq of 12,13% van de 

totale ESR emissies). 

De bijdragen tot emissies van de ESR-industrie zijn 

- Energie-gerelateerd (gebouwen, proceswarmte en off-road transport) 

- F-gas emissies (vooral uit koelinstallaties, en in mindere mate uit chemische industrie) 

- Lachgasemissies (N2O, vooral uit de productie van caprolactam) 

- Fugitieve emissies (methaanlekken door apparaten en leidingen) 

- Overige 

Voor de energie-gerelateerde emissies (gebouwen, proceswarmte alsook off-road transport) tekent 

zich geen duidelijke trend af. Meer nog, ze lijken de laatste jaren licht toe te nemen. In 2021 zijn 

energetische emissies goed voor 2,9 Mton CO2-eq of 55% van de totale ESR industriële emissies.  

De F-gasemissies zijn de tweede grootste bijdrager (32% van de totale ESR industrie emissies in 2021) 

en vooral een gevolg van lekken in koelinstallaties en in mindere mate afkomstig vanuit chemie en 

kunststoffenindustrie. Voor deze emissies tekent zich een duidelijk dalende trend af sinds 2018. De 

andere drie bijdragen tellen samen op tot 13% van de ESR industrie emissies. Hierbij zijn het vooral de 

N2O emissies uit de caprolactamproductie die duidelijk afnamen in de voorbije jaren. 

2. Beleid en maatregelen: 

Een beleidskader voor energie-efficiëntie, voor zowel energie-intensieve bedrijven (die ook via 

meerdere instrumenten aangestuurd worden om een klimaatplan op te stellen) als voor niet energie-

intensieve bedrijven wordt gedetailleerd weergegeven. Voor energie-intensieve bedrijven wordt de 

doelgroep zowel als het ambitieniveau opgetrokken. In 2021 werd de drempel voor het opmaken van 

een energieplan verlaagd van een jaarlijks verbruik van  0,5 PJ naar 0,1 PJ, met als gevolg dat op heden 

álle energie-intensieve vestigingen in het bezit moeten zijn van een conform verklaard energieplan. De 

sinds 2023 nieuwe energiebeleidsovereenkomsten (EBO’s) zijn uitgebreider en ambitieuzer. Ook voor 

minder energie-intensieve bedrijven, tot en met kleine KMO’s is het beleidskader toegelicht. 

Naargelang het energiegebruik zijn verschillende maatregelen voorzien, zoals schematisch 

weergegeven in fig 2-42 van het plan. 

Voor vergroening van energiedragers voor warmtevraag wordt vooral – en terecht – ingezet op 

elektriciteit (via o.m. warmtepompen) en zonnewarmte. Een doorgedreven elektrificatie is immers ook 

voor de industrie de belangrijkste weg om emissiereducties verder te realiseren. Recente studies 



 

suggereren dat ca. 50% van de industriële warmtevraag langs deze weg kan gerealiseerd worden29. 

Deze elektrificatie kan enkel gerealiseerd worden mits een voldoende goed uitgebouwd netwerk én 

de beschikbaarheid van voldoende hoeveelheden elektriciteit.    

Een significante reductie van emissies ten gevolge van F-gassen en N2O wordt middels de 
geïmplementeerde maatregelen gerealiseerd. Bijkomend wordt verder ingezet op stimuleren van 
klimaatvriendelijkere alternatieven en productiemethodes. Recent wordt ook bekeken hoe 
methaanlekken verder verminderd kunnen worden.  
 
Elektrificatie van zoveel mogelijk processen alsook duurzame verwarming van gebouwen  zijn 

essentieel voor de energietransitie. Hierdoor zal de elektriciteitsvraag in de volgende decennia 

dramatisch stijgen: voorzichtige schattingen gaan uit van een verdrievoudiging van de totale 

hoeveelheid elektriciteit die in Vlaanderen nodig zal zijn3031 . Dat doet twee belangrijke vragen rijzen: 

(i) hoe gaan we deze elektriciteit produceren en (ii) hoe krijgen we deze elektriciteit tot bij de 

eindgebruiker ?  

Inzake methaanlekken is het goed dat studies worden gedaan om te bepalen welke maatregelen het 

meest geschikt zijn om methaanlekken te verminderen in WKK-aardgasmotoren. Men beoogt Vlaamse 

initiatieven af te stemmen op Nederland  en Duitsland, waarbij emissiegrenswaarden werden 

opgelegd. Een tijdslijn zou hierbij nuttig zijn alsook de beoogde reductie in CO2-eq. Ook m.b.t. het 

verminderen van lekken bij distributie en transport van aardgas is Vl afhankelijk van afspraken met 

Fluvius en Fluxys (-0,1 Mton CO2-eq tegen 2025). Ook hier is het nuttig een indicatie te hebben over 

een tijdslijn en impact voor Fluvius. Daarbij moeten ook toekomstige wijzigingen in aardgasverbruik 

worden meegenomen.  

Belangrijk is verder dat initiatieven van VLAIO op hun efficiëntie worden getoetst en gemonitord. 

Opleiding is een erg belangrijk aspect hierin! 

3. Groene en circulaire economie 

De impact van de circulaire economie op de CO2 uitstoot binnen de voorziene planperiode mag niet 

overschat worden. Het is niet te voorzien dat binnen de planperiode de circulaire economie een 

wezenlijke bijdrage zal leveren tot de reductie van de CO2 uitstoot in Vlaanderen. Dit betekent niet dat 

het belang van de realisatie van de circulaire economie mag onderschat worden. Haar belang ligt in 

eerste instantie in het verzekeren dat de noodzakelijke materialen om de technologische transformatie 

naar elektrificatie, digitalisering en miniaturisering te kunnen realiseren.  

Daarbij moet er ook op gewezen worden dat ook de circulaire economie nood heeft en zal hebben aan 

belangrijke hoeveelheden groene, duurzame energie. Het circulair gebruiken van materialen is enkel 

mogelijk mits input van energie om herstel of regeneratie te realiseren. In een circulaire economie zal 

het energieverbruik niet afnemen maar toenemen: een Vlaanderen dat circulair wil zijn  moet dus ook 

inzetten op het uitbouwen van de nodige groene energievoorziening.  

Verder zijn er nog een aantal onduidelijkheden in het plan die best zouden worden weggewerkt:  

o De redenen voor de moeilijke trendanalyse m.b.t. de energie-gerelateerde emissies zijn 

toegelicht. Toch is figuur 2-40 moeilijk te interpreteren: men vermeldt dat de energetische 

emissies niet zijn opgenomen, hoewel er wel gegevens voor in de figuur staan? 

 
29 https://www.vlaio.be/nl/nieuws/studie-hoe-vergroenen-we-de-niet-energie-intensieve-industrie-vlaanderen 
30 https://perspective2050.energyville.be/  
31 https://www.elia.be/en/news/press-releases/2021/11/20211119_elia-group-publishes-roadmap-to-net-zero  
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o Het zou zinvol zijn om de energie-gerelateerde emissies te monitoren opgesplitst in 

‘energie nodig voor verwarming van gebouwen en kantoren’, ‘energie nodig voor 

proceswarmte en stoom’ en ‘energie nodig voor off-road (heftrucks, …) transport’. 

o Met de forse daling in F-gasemissies lijkt Vlaanderen goed op weg om de beoogde 0,6 

Mton CO2-eq totale uitstoot t.g.v. F-gassen in 2030 te behalen. De vraag die zich hierbij 

stelt is of de sterke daling kan worden verder gezet. M.a.w. er moet nagegaan worden 

hoeveel van de betrokken partijen hun F-gasemissies al hebben weten te reduceren door 

lekken te reduceren en milieuvriendelijke alternatieven te gebruiken.  Is er een update van 

het Vlaams actieplan reductie F-gassen 2015-202032 en de prognoses die hierin gemaakt 

werden waaruit blijkt dat de daling effectief verdergezet kan worden en de beoogde 0,6 

Mton (of 0,5 Mton ?) in 2030 haalbaar is? 

o Inzake lachgasemissies bij caprolactamproductie is eind 2022 melding gemaakt van een 

nieuwe lachgasverwijderingsinstallatie die vanaf eind 2023 in dienst zou genomen 

worden. Is hier nog een update van? 

o Een deel van de emissies uit de ESR industrie zullen vanaf 2027-2028 mee opgenomen 

worden in ETS-BRT (ETS for buildings and road transport)33. Wordt dit al meegerekend in 

de prognoses? Een studie door Climact en Öko instituut34 voorziet dat er geen bijkomende 

impact zal zijn hiervan in de WAM (with additional measures) scenario’s. Het zou goed zijn 

om dit duidelijker te vermelden en aan te geven hoe Vlaams en Europees beleid op elkaar 

afgestemd kunnen en zullen worden.  

o Een impulsprogramma voor de periode 2023-2030, inclusief monitoring van enkele 

parameters, beoogt middels vergroening van energiedragers de uitstootreductie te 

realiseren. Zijn de KPI’s hiervan reeds quantitatief gedefinieerd? 

 

6. Afval 
 

Het onderdeel afval is goed uitgewerkt. De keuze om sterk in te zetten op preventie om aldus de totale 

hoeveelheid geproduceerde afvalstoffen en de hoeveelheid restafval te verminderen is de juiste keuze.  

De ambitie om enerzijds door preventie en anderzijds door bijkomende recyclage en verbetering van 

de selectieve inzameling de hoeveelheid restafval te verminderen is duidelijk gedocumenteerd. Het 

hoe is goed onderbouwd onder meer in het lokaal materialenplan dat zich volledig inschakelt in de 

ambitie van het VEKP. Daarnaast getuigt het voornemen tot het afstemmen van de 

verbrandingscapaciteit op het aanbod aan restafval dat dient verwerkt te worden met maximale 

energieterugwinning van een gezonde benadering rekening houdend met de realiteit op de vloer. 

Toch hebben we een paar kanttekeningen bij een aantal cijfers en doelstellingen. 

1. De doelstelling om het huishoudelijk restafval naar 100 kg per inwoner te brengen in 2030 is 

duidelijk onderbouwd doch kan door externe onverwachte omstandigheden, zoals noodzakelijke 

hygiëne maatregelen, negatief beïnvloed worden. Daarnaast moet er rekening gehouden worden met 

het feit dat de bijkomende afvoer naar recyclage leidt tot een hogere afvalproductie vanuit de 

recyclage sector zelf. In de praktijk zien we dat ongeveer 30 % van de voor recyclage selectief 

 
32https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1658224934/Vlaams_reductieplan_F-gassen_2015-
2020_fnf4ya.pdf  
33 https://icapcarbonaction.com/en/ets/eu-emissions-trading-system-buildings-and-road-transport-eu-ets-2  
34https://climact.com/nl/emissiehandel-voor-transport-en-gebouwen-nuttig-om-andere-maatregelen-te-
steunen-maar-niet-genoeg-op-zichzelf/  

https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1658224934/Vlaams_reductieplan_F-gassen_2015-2020_fnf4ya.pdf
https://assets.vlaanderen.be/image/upload/v1658224934/Vlaams_reductieplan_F-gassen_2015-2020_fnf4ya.pdf
https://icapcarbonaction.com/en/ets/eu-emissions-trading-system-buildings-and-road-transport-eu-ets-2
https://climact.com/nl/emissiehandel-voor-transport-en-gebouwen-nuttig-om-andere-maatregelen-te-steunen-maar-niet-genoeg-op-zichzelf/
https://climact.com/nl/emissiehandel-voor-transport-en-gebouwen-nuttig-om-andere-maatregelen-te-steunen-maar-niet-genoeg-op-zichzelf/


 

ingezamelde stromen als residu dienen te worden verwerkt waarbij de verwerking dikwijls verbranding 

met energierecuperatie is en dus nog steeds resulteert in een zekere uitstoot van CO2. 

2. De ontwikkeling van een hoogwaardige, duurzame recyclage industrie zal een positief effect 

hebben op de globale CO2 uitstoot doch kan leiden tot een hogere uitstoot in Vlaanderen: recyclage 

vereist dikwijls immers grote hoeveelheden energie. Dit wordt echter ondervangen doordat een 

belangrijk deel van deze recyclage activiteiten onder ETS vallen waardoor dit geen negatief impact 

heeft op de Vlaamse cijfers, integendeel de Vlaamse cijfers onder ESR zal verbeteren. Het uitbouwen 

van deze recyclage sector zal echter maar gebeuren voor zover de moeilijkheden rond het verkrijgen 

van vergunningen en de voorwaarden waaronder zich oplost. 

3. Voor het verminderen van de hoeveelheid restafval en de afbouw van de verbrandingscapaciteit 

rekent het plan ook op de verbetering van de selectieve inzameling van bio-afval. Er moet echter op 

gewezen worden dat dit niet leidt tot een vermindering van de uitstoot van fossiele CO2  die onder de 

toepassing van het VEKP valt. De selectieve inzameling van bio-afval is dus in essentie klimaatneutraal.  

4. De doestelling om in 2030 enkel nog plastiekverpakking met 80 % gerecycleerd materiaal te hebben 

spoort niet met het Europese beleid en zal niet eenzijdig in Vlaanderen kunnen opgelegd worden. 

Vandaag loopt deze discussie op Europees niveau waarbij de eerder voorgestelde doelstelling van 30 

% verplicht gebruik van gerecycleerd materiaal bij de aanmaak van verpakkingen onder druk staat en 

wellicht in het trialoog proces tussen commissie, Parlement en de Raad verder zal verlaagd worden. 

Op zich heeft dit echter geen directe impact op de CO2 emissie vanuit de afvalsector. 

Teneinde het plan robuuster te maken en een betere basis te hebben voor een verdere vermindering 

van de uitstoot na 2030 worden volgende aanbevelingen geformuleerd: 

1. Zet ook in op het verder reduceren van methaan verliezen bij afvalvergistingsinstallaties; 

 

2. Bereid nu reeds de ontwikkeling van CC (carbon capture) op afvalverbrandingsinstallatie voor 

door het ontwikkelen van een beleidsvisie omtrent de inpasbaarheid van CC in de algemene 

beleidsdoelstellingen. Daarnaast is het essentieel om vandaag reeds een goede opvolging van 

de technologische ontwikkeling op dit vlak te organiseren zonder al over te gaan tot 

technologiekeuzes, gezien de status waarin de ontwikkeling van CC zich bevindt. Tot slot 

moeten de mogelijkheden tot installatie van CC-infrastructuur en de connectie met de te 

voorziene transportinfrastructuur mee genomen worden bij beslissingen met betrekking tot 

afbouw van capaciteit of revamping van installaties. Het is duidelijk dat recycling en preventie 

niet voldoende zullen zijn om een nul uitstoot te realiseren. Willen we de afvalsector, en 

specifiek de afvalverbrandingssector carbon neutraal of zelfs carbon negatief maken, zal op 

termijn Carbon Capture noodzakelijk zijn. Teneinde de toekomst voor te bereiden en een 

terugval positie te hebben indien de voorziene reductie van te verbranden restafval niet zou 

gehaald worden dienen we reeds binnen deze planperiode in te zetten op de verdere 

ontwikkeling van een kader voor CC om na 2030 een verdere daling van de CO2 uitstoot te 

kunnen realiseren door een stapsgewijze installatie van dergelijke technologie in de periode 

2030-2045. 


